


elles també hi eren
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Sindicalistes del segle XX
LOLA ITURBE ARIZCURI 

(Barcelona, 1902 - Gijón, 1990)
Als 13 anys s’afilia al Sindicat del Vestir, del carrer Conde del Asalto. Allà coneix Maria Rius, 
que tenia el carnet número 1 i d’altres militants actives. Amb l’afiliació al sindicat, s’incorpora 
a la lluita social en una època d’injustícia i persecució. Casa seva es converteix en refugi 
d’anarquistes perseguits. Mentre acompanya els presos en capella, Lola coneix moltes de les 
companyes que, més endavant reivindica en el seu llibre La mujer en la lucha social. Juan Manuel 

Molina, Juanel, una figura destacada en l’acció, és el company de Lola. Tots dos integren el grup 
Germen. Juanel ha de fugir a França i Lola el segueix amb dos fills petits i la mare paralítica. Les 

seves destacades accions en el Grupos Españoles Anarquistas, a França, els porten a Brussel·les. 
El novembre de 1930, tornen a Espanya. Durant un cert temps dirigeixen el rotatiu Tierra y Libertad. 

Escriu a la revista Mujeres Libres amb el pseudònim Kiralina. Amb el seu ofici manté la família 
durant les llargues estades a la presó i a l’exili del seu company. El 7 d’agost de 1936 el 

Comitè de milícies antifeixistes del Govern de la Generalitat l’acredita com a cronista 
de Tierra y Libertad. Com que no està inscrita al Registre Civil aquesta acreditació li 
permetrà obtenir la documentació personal quan torni de l’exili, als 80 anys.

DOLORS PIERA LLOBERA 
 (Puigverd d’Agramunt, 1910 - Santiago de Xile, 2000)

Filla d’un mestre progressista que li inculca la passió per la pedagogia, Dolors Piera exerceix de mestra 
a Vilafranca del Penedès i contribueix a la fundació de la Federació Espanyola de Treballadors de 

l’Ensenyança (FETE-UGT). Organitza amb els seus companys i companyes la celebració del Primer 
de Maig. Durant el bienni negre (1934-36), l’expedienten per exercir la Tècnica Freinet a Vilafranca 
del Penedès. A casa seva, hi ha la redacció de l’Escola Proletària, òrgan de la FETE, de la qual és 
delegada per Catalunya en el Congrés Mundial de Professors de París. És la secretària del Comitè 

Executiu del PSUC i una de les organitzadores del Congrés de la Dona celebrat a Barcelona el 1937, 
que promourà la Unió de Dones de Catalunya de la que Piera en serà la secretària general. Col·labora 

en la revista Companya i promou l’Ajuda Infantil de Rereguarda. El 1937, com a regidora de l’Ajuntament 
de Barcelona, acompanya la Passionària al míting del Velòdrom d’Hivern, a París. El 1939, s’exilia i treba-
lla a l’Oficina Internacional per a la Infància de París. Quan esclata la II Guerra Mundial, la detenen 

i passa quatre mesos a la presó de Fresnes. Quan en surt, ella i el seu germà Josep es 
veuen obligats a marxar de França. Viatja a la República Dominicana i després a Xile, on 
es reuneix amb el seu company i neixen els seus fills. La lluitadora antifeixista torna a 

exercir la docència. És la sotsdirectora de l’ Escuela Bialik i, més tard, la directora del 
Colegio Andersen. Com a feminista, ajuda a organitzar el primer Congreso de Mujeres 

de Santiago i celebra el Día Internacional de la Mujer a la Universitat de Xile.

LINA ÓDENA GARCÍA 
(Barcelona, 1911 -  Iznalloz, Granada, 1936)

Aprèn l’ofici de sastressa al taller familiar. Estudia a l’escola nocturna i als 16 anys s’independitza. 
El 1931 s’afilia a les Joventuts Comunistes. S’entrena com a oradora en barriades i pobles, però 
la seva consagració és a La Bohèmia, sala de ball i catedral política per als partits que hi cele-
braven tota mena d’actes. El 1931 l’envien a la URSS i ingressa a l’Escola Marxista-Leninista de 
Moscou per a la formació de quadres. Exposa la seva visió del proletariat soviètic en els arti-
cles que publica a Catalunya Roja. L’elegeixen secretària general de les Joventuts Comunistes 
de Catalunya. L’octubre de 1934 lluita per l’Aliança Obrera i forma part d’un grup armat en la 

Revolució d’Astúries. Un cop a Catalunya, la detenen a Sant Cugat quan es disposa a organitzar 
la insurrecció dels rabassaires. Lina viu temps de presó i clandestinitat en les files de l’Agrupació 

de Dones Antifeixistes. El 1935 assisteix al Congrés Internacional de Joventuts Comunistes, a 
Copenhaguen, que analitza a la revista Octubre. L’abril de 1936, a Barcelona, es compromet 
en la creació de les Joventuts Socialistes Unificades (JSU). Avesada a assumir riscos, pren 
part en els combats de carrer el juliol de 1936; també, combat a Almeria, i al front de Jaén-
Granada. Després de diverses missions a Madrid i Barcelona, torna a Andalusia. Aleshores 
comença la seva llegenda. Durant una missió per terres granadines amb un cotxe amb les 
sigles CNT/FAI s’interna en el sector enemic i, després de resistir fins acabar les municions, 
aprofita l’última bala per llevar-se la vida.

Els textos, elaborats per Antonina Rodrigo, i les imatges, han estat extrets del calendari 2006, 
editat per l’Institut Català de les Dones i dissenyat per l’Estudi Villuendas+Gómez.
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dones 4

Els sindicats constitueixen un col·lectiu imprescindible per aconseguir unes 
relacions socials i laborals més justes i igualitàries entre els i les treballadores. 
Però no sempre són un reflex de la diversitat que els integra i del pes que tenen 
les dones dins del món del treball: són el 42,5% de treballadores i de mitjana 
suposen el 30% d’afiliació sindical.  Les diferències són encara més grans quan 
mirem els llocs de responsabilitat que ocupen uns i altres dins de l’organització 
dels sindicats.

Les sindicalistes, 
bregant per la igualtat

Per què les dones es sindiquen menys? Els sindicats con-
tinuen perpetuant una estructura masculinitzada? Ima-

ginem una taula de negociació amb 10 persones que han 
de marcar les condicions laborals que afectaran el dia a dia 
dels treballadors d’una empresa. Amb 8 homes i 2 dones, 
serà fàcil incloure-hi mesures d’igualtat? Com es produiran 
canvis si qui controla l’espai de presa de decisions conti-
nuen sent majoritàriament homes? Quan s’assumiran com 
a prioritaris aspectes com la conciliació o un millor ús del 
temps si les cúpules de decisió no són més igualitàries? 
La tasca dels sindicats en aquest àmbit pot ser crucial, 
però no podem parlar encara de col·lectius que tinguin una 
representació proporcional al percentatge de treballadors i 
treballadores que hi ha al nostre país.

Rosa Bofill, responsable del Secretariat de la Dona de 
CCOO posa de manifest que “els sindicats tenen una estruc-
tura molt masculinitzada, la feina sindical va més enllà dels 
horaris laborals, requereix molta dedicació”. Una vegada 
més, algunes dones acaben renunciant-hi per poder fer front 
a altres dedicacions com la cura de la família. Dins de CCOO 
estan elaborant un pla d’igualtat que estableix que els òrgans 
de direcció han d’estar ocupats proporcionalment al nombre 
d’afiliats de cada sexe: volen arribar a una representació que 
suposi el 40%-60% de dones i homes, respectivament. Un 
cop acabat el pla aquest també mostrarà quina responsabili-
tat tenen les dones i quins càrrecs ocupen dins del sindicat. 

Pel que fa a les persones que són delegades, agents sindi-
cals que escullen qui els representa davant l’empresa on tre-

quan totes les dones...
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dones 5

Rosa Bofill, responsable del Secretariat de la Dona de CCOO

ballen, actualment CCOO té un 34,2% de dones i un 65,27% 
d’homes. La franja d’edat en què més delegades hi ha és 
en menors de 30 anys. Una dada que mostra el creixement 
de la participació de dones és que respecte a les eleccions 
sindicals del 2003 la xifra de delegades ha augmentat tres 
punts i en canvi els homes han baixat gairebé quatre punts.

Si comptem el total d’afiliació, en el cas de CCOO a 
Catalunya hi ha un 63,68% d’homes i un 36,32% de dones. 
El grup de dones que més afiliació té és, una altra vegada, 
el de les que tenen fins a 30 anys, suposen gairebé el 42% 
dins d’aquest grup d’edat. 

Si mirem les xifres per sectors dins de CCOO, comprovem 
com les diferències s’accentuen, com per exemple, el de 
la construcció, amb el 94% d’afiliació masculina; el de la 
minerometal·lúrgia, amb el 83,41%; el de la comunicació i 
el transport, amb el 74,29% d’homes o el d’agroalimentària 
amb el 70,80%. Contràriament, també hi ha sectors més 
feminitzats, on l’afiliació de dones és superior a la d’homes. 
Seria el cas de la sanitat, amb 79% de dones; el d’ensenya-
ment, amb gairebé el 79%, o el d’hostaleria i comerç, amb 
un 57,29% d’afiliades.

Participació a la base, absència als llocs clau
El camp de l’ensenyament està principalment ocupat per 

dones: són un 72,88% davant d’un 27,12% d’homes i el per-
centatge d’afiliació és similar. Però si mirem quina dedicació 
sindical i quins llocs de responsabilitat ocupen homes i do-
nes dins del sindicat el resultat no és proporcional a la reali-
tat del món laboral, és a dir, aquesta clara majoria de dones  
dins del sector no es trasllada a la presa de decisions dins 
del sindicat. En el cas d’USTEC, en aquests moments hi ha 
36 dones alliberades, que treballen al sindicat, i 41 homes. 
Si mirem al màxim òrgan de govern d’USTEC, el Consell Na-
cional, hi ha 31 dones i 32 homes. I si mirem el Secretariat 
Nacional, òrgan amb menys representants que permet una 
presa de decisions més ràpida si el Consell no es pot reunir, 
compta amb 15 homes i 8 dones. Pel que fa al nombre de 
delegats les xifres mostren que hi ha més dones: dels 31 
delegats, 19 són dones, una proporció que tot i tenir més 
dones, no representa la majoria de dones ensenyants.

Per a Dolors Torné, responsable de la Secretaria de la 
Dona d’USTEC, les dones ensenyants s’afilien menys i parti-
cipen menys dins del sindicat perquè “encara s’arrosseguen 
idees del passat, hi ha qui pot pensar que si s’afilia tindrà 
represàlies; encara hi ha certa reticència”.

Polítiques d’igualtat als convenis
Pel que fa a les polítiques de gènere que tiren endavant des 
dels sindicats, la majoria es centren ara en aconseguir que 
els convenis col·lectius incloguin les mesures que preveu la 
Llei d’Igualtat. 

CCOO està treballant per a què les empreses amb més 
de 250 treballadors apliquin plans d’igualtat. Rosa Bofill, ex-
plica: “A postem per jornades de 35 hores setmanals, per 
una major racionalització dels horaris i dels usos del temps. 
També caldria fer un pas important en la implicació dels 

Els sindicats tenen una estructura molt 
masculinitzada, la feina sindical va més enllà 
dels horaris laborals, requereix molta dedicació 
Rosa Bofill, responsable del Secretariat de la Dona de CCOO
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pares a l’hora de demanar el permís de paternitat, però en 
situacions de precarietat laboral a vegades els homes no 
ho fan, hauria de ser obligatori, i és que la precarietat del 
mercat del treball pot deixar en paper mullat qualsevol legis-
lació”, conclou la responsable del Secretariat de la Dona.

Des d’UGT també treballen en la mateixa línia. El tema cab-
dal ara és que les empreses desenvolupin i apliquin la Llei 
d’Igualtat, que facin plans d‘igualtat i que s’incorporin als 
convenis col·lectius. Raquel Gil, Secretària de Polítiques de 
Dona i Igualtat d’UGT explica que “per fer un seguiment dels 
plans d’igualtat i ajudar a resoldre els dubtes que plantegen 
les treballadores hem creat una xarxa d’agents sindicals per 
la igualtat”. Per tal de conscienciar als treballadors i a les 
empreses de la importància que té el repartiment i com-
partir les tasques familiars han iniciat la campanya A les 
6 a casa a través de la qual “s’intenta que es vegi que la 
conciliació no és una cosa que s’hagi d’identificar amb les 
dones, és una cosa dels dos”, diu Raquel Gil, i afegeix que 
“en els plans d’igualtat que s’estan elaborant hi ha un perill: 
es fan mesures de conciliació adreçades a les dones, són 
mesures dirigides només cap a les dones i aquesta no és la 
forma de fer polítiques d’igualtat”. Aquí és on cal incidir en 
què la participació de les dones dins la presa de decisions 
és vital perquè “els sindicats són un món molt masculí, els 
negociadors són homes i fins ara no s’han contemplat te-
mes d’igualtat: aquí es veu qui negocia, que no s’han plante-
jat aquests temes, perquè els homes no tenen les mateixes 
necessitats que les dones”, conclou Raquel Gil.

Pel que fa a les dades internes d’UGT hi ha un 60% d’afi-
liats homes i un 40% de dones. Pel que fa a delegades, tam-
bé les dones estan en minoria, ja que no arriben al  35%. A 
l’òrgan de direcció general, al Secretariat Nacional, dels 15 
càrrecs, 6 estan ocupats per dones. L’objectiu del sindicat 
ara és que la representació en la direcció i en el nombre de 

delegats sigui proporcional al percentatge d’afiliats, i en tot 
cas, que el col·lectiu minoritari, en aquest cas les dones, no 
estigui mai per sota del 30%.

El grup de Dones Llibertàries, dins de la CGT, és un col-
lectiu de 20 dones que treballa per aplicar polítiques d’igual-
tat i per posar sobre la taula i millorar la situació de les do-
nes treballadores. En aquest sentit fan formació específica 

quan totes les dones...

En els plans d’igualtat que s’estan elaborant hi ha un perill: es fan 
mesures de conciliació adreçades a les dones, dirigides només cap a 
les dones i aquesta no és la forma de fer polítiques d’igualtat 
Raquel Gil, responsable de Polítiques de Dona i Igualtat d’UGT

Raquel Gil, responsable polítiques Dona i Igualtat d’UGT
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dones 7

com, per exemple, un curs de formació sindical o un altre 
que estan a punt de començar d’autodefensa. També treba-
llen per a què les dones coneguin, i així puguin veure com 
s’aplica, la llei d’igualtat i la de dependència. Noèlia Pérez, 
membre de Dones Llibertàries, considera que “els sindicats 
són un reflex de la societat i la realitat és que aquesta és 
patriarcal i masclista. Això es reflecteix a nivell quantitatiu, 
en els càrrecs sindicals, i també a nivell qualitatiu, en els dis-
cursos que es fan, quines propostes duen a terme, a quins 
treballadors es dirigeixen i quines realitats hi ha reflectides 
dins dels sindicats”.

El sector de la sanitat i en concret, el col·lectiu d’inferme-
ria té una presència majoritària de dones: suposen el 83% 
del total de professionals i el nivell d’afiliació sindical és pro-
porcional a aquesta xifra. En el cas del SATSE Catalunya, el 
sindicat d’infermeria, hi ha un 86,5% de dones afiliades i les 
cúpules autonòmiques també estan ocupades per dones: 
de les quatre províncies, tres secretàries provincials són 
dones i la secretària autonòmica és Montserrat Penya. Ella, 
com a presidenta, és qui escull el seu equip i en aquest cas 
hi ha una clara majoria de dones, 16 davant de 4 homes. 
No passa el mateix en la Secretaria Estatal del Sindicat d’In-
fermeria. En aquest cas, el president és un home i el seu 
equip el formen 4 homes i 3 dones. En ambdues situacions 
es veu com l’òrgan màxim és presidencialista amb la qual 

Els sindicats són un reflex de la societat i la 
realitat és que aquesta és patriarcal i masclista
Noèlia Pérez, membre de Dones Llibertàries

 

Un cas excepcional i diferent al 
descrit fins ara es troba dins d’un 

dels sectors més masculinitzats, el 
del metall i la construcció, amb un 
85% d’afiliats i de delegats masculins, 
i amb un 11% de dones treballant en 
el sector. La cap sindical d’UGT, la 
secretària general és Isabel Martínez, 
màxima responsable de la federació i 
qui marca la política que s’ha de por-
tar a tot Catalunya. Des del desembre 
de 2007 que ocupa aquest càrrec, 
però abans, ja va ser la primera dona 
que dins d’aquest sector va ocupar 
la Secretaria de Política Sindical, res-

ponsabilitat que va ostentar durant 6 
anys. Isabel Martínez està acostuma-
da a treballar en un entorn molt mas-
culí. “Sempre que he anat a reunions 
m’he trobat bastant sola com a dona, 
perquè l’estructura està encapçalada 
per homes. Però les coses van can-
viant, tothom comença a acceptar 
que als llocs s’hi arriba per la capaci-
tat, la il·lusió i els projectes que tens 
i no pel sexe”. A la seva executiva, 
són 11 persones, de les quals 3 són 
dones. “Ara estic posant en marxa 
plans d’igualtat a les empreses i de 
moment són receptives. També és 
important que als convenis col·lectius 
s’incloguin els temes de conciliació”, 
explica Martínez. 

La secretària general del sector de 
la construcció i el metall d’UGT recor-
da quan ella va començar a treballar 
a la Seat, ara fa 20 anys: “Vam entrar 
20 dones i 700 homes. Ara, la situa-

ció és més igualitària: hi ha dones tre-
ballant a qualsevol lloc de l’empresa. 
Dins del món sindical també comença 
a haver-hi canvis i cada cop hi ha més 
dones en càrrecs de direcció”. 

La seva visió és positiva. Destaca 
que el més important és que “si a una 
de les federacions més masculines hi 
ha una dona, això ha de servir perquè 
també passi a altres sectors. S’obre 
el camí cap endavant per què es va-
lori la capacitat de les persones inde-
pendentment del seu sexe”, conclou 
Isabel Martínez.

Isabel Martínez, 
responsable del metall i la construcció       S’obre el camí cap 

endavant per què es 
valori la capacitat
de les persones 
independentment del 
seu sexe

Montserrat Peña de SATSE, Sindicat d’Infermeria
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quan totes les dones...

cosa depèn de qui l’encapçali, perquè hi hagi més o menys 
dones en llocs de presa de decisió dins d’un sindicat tan 
feminitzat. Una de les prioritats de Montserrat Penya és mi-
llorar les condicions de treball de la infermeria en el sistema 
sanitari per facilitar la conciliació de la vida familiar i laboral, 
així com mesures urgents per desenvolupar la Llei d’Igual-
tat. Però la professió d’infermera no sempre facilita aquest 
objectiu: rotació de torns, assistència 24 hores, treball noc-
turn i de caps de setmana, etc. Segons Montserrat Penya 
“en molts casos i per moltes infermeres, el cost personal, 
social i familiar que suposa l’exercici de la seva professió 
és molt elevat”.

Més precarietat laboral, menys sindicació
La precarietat al mercat del treball es concentra més en 
les dones: la taxa d’ocupació masculina a Catalunya és del 
81,5% i la de les dones és del 62,6%. Segons el Departa-
ment de Treball de la Generalitat de Catalunya, la contrac-
tació a temps parcial s’utilitza més per a les dones, fet que 
té conseqüències importants en els seus salaris. En aquest 
sentit el 36,6% dels contractes laborals de dones són a 
temps parcial, mentre que en el cas dels homes aquest 
percentatge cau fins el 16,93%. I si mirem els motius pels 
quals s’opta per reduir la jornada, en el cas dels homes s’hi 
acullen per millorar la seva formació i les dones, majoritària-
ment, per tenir cura dels fills o de les  persones grans. 

Aquestes dades mostren com la tasca sindical en els cas 
de moltes dones és una opció que no es pot contemplar, 
ja sigui perquè han d’assumir les responsabilitats familiars 
o bé perquè tenen una situació de precarietat laboral. Dins 
dels sindicats, la presència i participació de les dones no re-
flecteix encara la realitat social ni les necessitats que tenen 
moltes treballadores. La seva participació activa en la presa 
de decisions i en les negociacions dels convenis col·lectius 
és necessària per introduir polítiques d’igualtat i per donar 
veu a les necessitats de les treballadores. Segons dades de 
la Generalitat, la presència de les dones en les comissions 
negociadores de convenis col·lectius encara és molt inferior 
a la dels homes, tant en el cas dels sindicats com de les 
empreses: en el cas dels sindicats és del 25,4%, i en el de 
l’empresa és del 21%. I la presència de les dones en les or-
ganitzacions sindicals està molt per sota de la dels homes: 
el 35% dels representants elegits entre totes les persones 
treballadores l’any 2007 eren dones.

Feina pendent també per a les periodistes
El Sindicat de Periodistes de Catalunya (SPC) té 740 afiliats, 
un 65% dels quals són homes i un 35%, dones: el mateix 
percentatge es reflecteix en els delegats i delegades. I si 
busquem quins llocs ocupen dones i homes veiem que hi ha 
un 28,6% de dones dins de la Junta Executiva i un 45,8% 
al Consell Directiu. Aquestes xifres no es corresponen tam-
poc amb la realitat d’una professió on la presència de les 
dones és, cada cop més, majoritària. Segons el sindicat, hi 
ha moltes dones periodistes col·laboradores que no tenen 
una relació laboral fixa amb cap empresa i això provoca 
gran precarietat. Dins dels mitjans, les dones no estan tan 
presents en llocs de responsabilitat, més remunerats, i tre-
ballen més a la base de les estructures empresarials. Les 
condicions de treball, amb horaris interminables i amb unes 
dinàmiques totalment masculines, fa que sigui difícil conci-
liar la vida personal i la laboral. 

Aquest pot ser un dels motius pels quals les dones perio-
distes es sindiquin menys. Juana Ibarra, membre del Consell 
Directiu del SPC i membre de la Junta Directiva de la Fede-
ració de Sindicats de l’Estat, explica que “hi ha més dones 
periodistes, però la majoria no està en plantilla i no entren, 
perquè tenen por a sindicar-se”. 

Els fronts de lluita són diversos. Per una banda, des del 
SPC es considera que cal vetllar pel compliment de la llei 
d’Igualtat perquè no s’aplica. “Nosaltres intentem que en els 
comitès d’empresa hi hagi més dones. S’ha d’obligar a l’em-
presariat a què respecti i apliqui la llei”, diu Juana Ibarra. 
Per altra banda, considera que si hi ha més homes dins 
dels sindicats i als llocs de responsabilitat és perquè “la 
corresponsabilitat no ha arribat, les dones volen participar, 
però per tenir cura dels fills i de la gent gran de la família 
han de dimitir d’aquests objectius. No es reparteix la feina 

Nosaltres intentem que en els comitès 
d’empresa hi hagi més dones. S’ha d’obligar a 
l’empresariat a què respecti i apliqui la llei
Juana Ibarra, membre del Comitè del Sindicat de Periodistes de Catalunya
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CCOO UGT CGT SPC USTEC SATSE

Dones 36,32% 40% 28% 35% 70,12% 86,5%

Homes 63,68% 60% 72% 65% 29,88% 13,5%

PERCENTATGE D’AFILIACIÓ 

Segons dades de la Generalitat, la presència de les 
dones en les comissions negociadores de convenis 
col·lectius encara és molt inferior a la dels homes: 
pels sindicats el 25,4%, i per l’empresa és del 21%

de la llar, encara hi ha molts pocs homes que hi participin -i 
conclou Juana Ibarra- hi ha dones amb molta capacitat que 
podrien ser un element central dins de la lluita sindical, però 
no hi són perquè no poden”.

Pel SPC, els motius pels quals hi ha menys dones en càr-
recs directius es deu a la dificultat de tenir temps per parti-
cipar en les reunions i dedicar-se a tasques que requereixen 
més responsabilitat. També es considera que sovint hi ha 
poca sensibilitat cap a les qüestions de gènere per part dels 
periodistes homes i costa que aquests temes siguin priorita-
ris, sobretot perquè es pensa que ja es treballa per a homes 
i dones per igual i que no cal fer polítiques d’igualtat.

Una eina de transformació que ha d’avançar
Els sindicats són una eina de transformació que pot influir 
en la política de personal de les empreses i introduir-hi no-
ves maneres d’organització que no es centrin només en la 
producció i que consolidin una organització jeràrquica mas-
culina. La introducció de mesures d’igualtat entre homes i 
dones dins dels convenis col·lectius s’haurien d’enfocar de 
manera que convertissin la conciliació en una tasca comuna 
d’homes i dones i no fer de les polítiques d’igualtat un con-
junt de mesures destinades només a les dones. Aquesta 
orientació podria suposar una càrrega per a les treballado-
res, ja que en molts casos es veuen obligades a acollir-se a 
aquestes mesures, amb la qual cosa han de deixar de banda 

la seva professió per poder tenir cura de la seva família. 
Vist el panorama general, caldria que els sindicats també 

fessin els deures i continuessin, portes endins, fent més 
feina per assolir una major igualtat de representació entre 
dones i homes, afavorint una igualtat d’oportunitats per 
aquelles persones treballadores que vulguin dedicar-se a la 
tasca sindical i vetllant perquè també ocupin els llocs de 
presa de decisió. 

L’Institut Català de les Dones edita una guia sindical 
sobre l’aplicació de la Llei per a la igualtat
La presidenta de l’Institut Català de les Dones (ICD), Marta Selva, i la direc-
tora general d’Igualtat d’oportunitats en el Treball, Sara Berbel, van pre-
sentar el passat dia 19 de maig la Guia sindical sobre l’aplicació de la Llei 
orgànica per a la igualtat efectiva de dones i homes. L’objectiu d’aquesta 
publicació és facilitar l’assessorament i la negociació de les mesures que 
aporta aquesta llei, que està adreça-
da a persones que treballen en l’àmbit 
dels drets laborals. Aquest text legal 
suposa canvis importants en els drets 
de conciliació, novetats en el tracta-
ment de l’assetjament sexual i la pos-
sibilitat d’implementar plans d’igualtat 
en les empreses. Ha estat editada en 
la col·lecció Eines de l’ICD, i realitzada 
conjuntament amb el Departament de 
Treball i la Secretaria de la Dona de 
Comissions Obreres de Catalunya.
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quan totes les dones...

dones 10

Què poden fer els sindicats
per les dones treballadores? 
Responen cinc dones provinents de diferents organitzacions amb 
el denominador comú d’una llarga trajectòria de militància sindical
Per Elena Tarifa

Rosa Palau i Teixidó, 
secretària general de Terres de Lleida d’UGT 

Neix a Golmés, al Pla d’Urgell 
el 1957, filla d’una família de 
pagesos. Entra a treballar el 
1988 a la cadena de muntat-
ge de la fàbrica MAI i després 
a la LEAR a Cervera.

La seva vida sindical ve 
marcada per la suspensió 
de pagaments de l’empresa 
Iberia Ràdio i Televisió. L’any 
1989, s’afilia a la UGT-Terres 
de Lleida. L’any 1992 acce-

pta la proposta de ser delegada sindical i l’any 1994 és 
elegida membre del Comitè d’empresa, per després ser-ne 
presidenta l’any 1998. Com a portaveu del Comitè Europeu 
va participar en una trobada a Alemanya el 2001 on els 
directius de Lear van assegurar la normalitat de la factoria, 
que va tancar dos mesos més tard. 

L’any 2002 es converteix en secretària d’Organització de 
l’executiva d’UGT- Terres de Lleida per després ser escollida 
secretària general, a l’any 2005.

“Els sindicats són avui per avui encara un món masculí i 
necessiten d’uns canvis d’actituds, més humanes i amb més 
sensibilitat, que poden aportar les dones. És molt important 
que a les direccions sindicals hi hagi representats els dos 
sexes; el propi sindicat és qui ha de donar exemple d’igualtat  
donant oportunitats a les dones per tal que puguin ocupar 
llocs de responsabilitat. Per altra banda, també les dones 
han de voler agafar responsabilitats perquè pugui haver un 
canvi de veritat. Però abans s’han de canviar certes rutines, 
com fer reunions a última hora del vespre; es poden trobar 
hores més operatives que ajudin a conciliar.

També hem de fer front a una altra resistència: al sindicat 
encara hi ha molts homes que no suporten que una dona 
els dirigeixi. A totes les dones els hi diria que depèn d’elles 
per donar un nou rumb al tema. Si volem, podem. La pre-
disposició i formació no té sexe. Per la meva banda, lluito 
i lluitaré perquè algun dia dones i homes puguem tenir els 
mateixos drets reals”.

Maria Rovira i Duran, 
responsable de Política Territorial d’Unió de Pagesos

Pagesa, és cap d’una explota-
ció de fruita dolça i resident a 
la Fortesa (Piera), viu a cavall 
entre l’Anoia i l’Alt Penedès.
Al 2005 va ser premiada 
amb la Creu de Sant Jordi pel 
seu treball envers l’economia 
de les dones pageses i del 
món rural com a dirigent de 
la Unió de Pagesos.

Ocupa el càrrec de respon-
sable de Política Territorial 

de la Comissió Permanent Nacional de la Unió de Pagesos, 
membre de la Comissió Permanent Nacional de Dones de 
la Unió de Pagesos i Presidenta de la Cambra Agrària de 
Barcelona.

“En el món agrari i rural cada cop hi ha més dones en cà-
rrecs tècnics i de gestió, però aquesta evolució no ha seguit 
el mateix ritme en el cas dels càrrecs de responsabilitat, on 
hi ha un clar predomini d’homes. Per altra banda, en aquest 
sector la tasca de la dona queda relegada al concepte 
d’ajudant de l’explotació familiar agrària, i per tant, no es veu 
la seva feina. Des del sindicat s’està treballant en involucrar 
les dones en les activitats sindicals i socials i donar visibilitat 
a la seva feina. Apostem per usar un llenguatge no sexista 
per  transmetre que elles també compten i promovem la 
informació i la comunicació. Les dones al camp tenen poc 
temps lliure o d’oci, i per tant, poc temps per relacionar-se 
amb altres dones, de manera que s’està formant a les do-
nes per aconseguir aquesta comunicació a través d’Internet 
alhora que es creen espais específics per practicar-la. Tam-
bé s’ha lluitat, i finalment s’ha aconseguit, la cotitularitat de 
les dones en l’explotació agrària, que els permet cotitzar a 
la Seguretat Social i tenir accés a les baixes mèdiques, atur, 
pensió de jubilació. Finalment, considero que els sindicats 
haurien de facilitar l’accés a llocs de responsabilitat per part 
de les dones i establir les mesures adients, perquè totes les 
dones, amb responsabilitats familiars o sense, puguin tenir 
les mateixes oportunitats en aquest accés”.
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Antonia Gil Carrasco, 
secretària general d’usoc

Neix a Badajoz (1954) i arri-
ba a Catalunya el 1966, on 
entra en contacte amb les 
organitzacions antifranquis-
tes i s’afilia a USO, en la 
clandestinitat, el 1973. Parti-
cipa en les lluites obreres de 
Sabadell i és expedientada 
l’any 1975 “per incitació a la 
vaga” en defensa del dret de 
vaga i contra la congelació 
salarial. Durant 10 anys es 

dedica a la formació de delegats i comitès d’empresa d’ 
USOC (1977-1987). L’any 1998 entra a l’INEM i el 1990 és 
elegida delegada sindical. Participa en les negociacions de 
la transferència de l’INEM a la Generalitat de Catalunya. Des 
de 1998 és secretària general d’USO, sent la primera dona 
que ocupa aquest càrrec a Catalunya, ara, amb un govern 
paritari, format per quatre homes i quatre dones.

“En els darrers anys, la incorporació de dones al mercat 
laboral ha estat molt important. Les dones suposen el 
40% dels llocs de treball, el doble que fa 20 anys i la taxa 
d’activitat a Catalunya és del 64’5%. Aquest increment s’ha 
donat sobretot en els sectors de salaris més baixos: neteja, 
comerç, hostaleria, serveis en general. Per altra banda, les 
dones ocupen els percentatges més alts en contractes tem-
porals de durada determinada i/o a temps parcial.

Aquesta situació fa que la vella reivindicació de “a igual 
treball, igual salari, igual dret...,” continuï totalment vigent. 
Els sindicats som l’organització més genuïna perquè es vi-
sualitzin aquestes problemàtiques i per actuar-hi a través 
de diversos mitjans: denúncies jurídiques, negociacions 
col·lectives, llei d’Igualtat, institucions públiques”.

Guillerma Silva Díaz, 
sindicada al sector de l’automoció de CCOO  

Treballa des de l’any 1969 
a Magneti Marelli, del sector 
de l’automoció (abans Jaeger 
Ibérica) a Barberà del Vallès, 
una comarca amb una llarga 
trajectòria de lluites obreres, 
i milita a CCOO des de l’any 
1985. És membre del comi-
tè d’empresa des de l’any 
1989, quan es va aconseguir 
a Jaeger Iberica l’equiparació 
salarial, després de 5 anys 

de dura lluita, que van culminar amb la històrica vaga de les 
treballadores per tal d’acabar amb la discriminació salarial. 
Ella va ser una de les protagonistes d’aquestes protestes i 
va ser a partir d’aquesta experiència que es va comprome-
tre amb la lluita sindical.

“La classe treballadora en general està patint un greu retro-
cés en les conquestes laborals i socials que tants esforços 
i patiments van costar. Per exemple, la pèrdua del poder 
adquisitiu, la precarietat laboral i la flexibilitat en els treballs. 
Tot això afecta més les dones, que a més guanyen un 30% 
menys que els homes i tenen una taxa d’atur un 18% supe-
rior a la dels seus companys homes.

Per això cal que els dirigents sindicals facin un veritable 
pla de lluita per treballar especialment per les dones, ja que 
fins ara considero que no han tingut una política activa clara 
vers les dones, que són les que s’han incorporat més mas-
sivament al mercat de treball en els darrers anys. S’ha de 
continuar avançant en igualtat i drets al sector laboral”.

Encarna Tarrías, 
comissió executiva del Tèxtil de CCOO  

Milita a CCOO fa 33 anys, 
els mateixos que forma 
part del Comitè d’empresa 
d’Italco S.A, on ara n’és la 
secretària de comitè. D’un 
total de 715 treballadors, 
un 95% són dones, i al co-
mitè hi ha 17 delegades, 
totes de CCOO.

Tarrías ha format part 
de les estructures del Sin-
dicat, a nivell Federatiu i 

territorial, però mai com a alliberada, sinó a través de la 
borsa d’hores sindicals per tal de continuar treballant a la 
fàbrica. És a la Comissió Executiva de Catalunya, Federació 
Estatal de la Indústria Tèxtil, Química i Afins i col·labora amb 
la Secretaria de la Dona de la CONC.

“Crec que un sindicat és una organització sociopolítica, al 
menys CCOO, que ha de fer un paper més enllà d’allò es-
trictament laboral, com ara en el tema de l’avortament o el 
de la violència de gènere. Amb la Llei d’Igualtat, hem tingut 
un paper preeminent a l’hora de la seva negociació, tot i 
que no hem aconseguit tot allò que volíem. Ara estem cen-
trades en la formació sobre aquesta llei i sobre com es po-
den realitzar els plans d’igualtat a les empreses. En aquests 
casos, el Sindicat  orienta, assessora o dirigeix en funció 
d’allò que decideixi el comitè d’empresa en cada situació 
dels col·lectius més discriminats, com els joves, les dones 
i els immigrants”.



Pel que fa al nostre país, les olímpiques podran intentar supe-
rar les quatre medalles que van aconseguir en els passats 

Jocs d’Atenes. Llavors, a  la capital grega hi van anar un total 
de 321 esportistes de l’Estat, dels quals 139 eren dones. Es va 
aconseguir 19 metalls i cinc d’ells van penjar del coll de dones es-
portistes. La història de l’olimpisme espanyol té comptabilitzades 
96 medalles, de les que els esportistes catalans n’han guanyat 
un 27%, i un 43% dels diplomes totals.   

L’adjudicació de les preuades places pels jocs olímpics encara 
no és definitiva i, fins pocs dies abans de l’inici dels jocs,  es 
disputaran passaports cap a la gran cita de l’esport. Queden 
preolímpics pendents per celebrar en disciplines tan importants 
com el bàsquet femení, que encara haurà de lluitar, el mes de 
juny, per poder estar present a Beijing. Mentrestant la vela, el 
taekwondo, la natació, la gimnàstica, l’atletisme, l’hoquei sobre 
herba,  l’equitació o el tir són alguns dels esports que ja tenen 
representació femenina assegurada. 

Es tracta dels grans noms de l’esport femení, esportistes en 
majúscules que lluitaran per fer història davant dels focus,  com 
ho han fet durant els darrers quatre anys a l’ombra.  Entre elles, 

hi ha les components de l’equip de natació sincronitzada. En els 
darrers anys han aconseguit ser una excepció dins l’anonimat 
de la pràctica esportiva de dones, gràcies als seus triomfs i a 
l’esforç de tot l’equip. “El seguiment dels mitjans ha explotat ara 
per les fites que hem aconseguit aquest any. Hi ha pocs espor-
tistes com la Gemma Mengual, que des del 1994 està al circuit 
internacional i guanyant medalles. És, per tant, el resultat de la 
feina ben feta”,  destaca Anna Tarrés, entrenadora de l’equip na-
cional de sincronitzada. 

Pla de xoc
Però encara queda molt camí per recórrer, tal i com apunta la 
secretària general de l’Esport de la Generalitat, Anna Pruna: 
“Continuarem amb el nostre pla de xoc per tal de normalitzar la 
presència de la dona en el món de l’esport i garantir les millors 
condicions perquè les esportistes catalanes puguin assolir els 
seus objectius”. Tot i així, Pruna està convençuda que “la xifra 
de quatre medalles obtingudes fa quatre anys a Atenes per les 
esportistes catalanes,  se superarà a Pequín”.

Olímpiques a Beijing: 
l’esport femení brillarà a tot el món
El 8 del 8 del 2008 pot ser una data màgica. Aquest dia l’esport femení brillarà a tot 
el món amb les mateixes condicions que el masculí. És la gràcia dels Jocs Olímpics 
que, cada quatre anys, ens permet veure durant uns dies la realitat esportiva tal 
i com és. Així, de nou i gràcies a Beijing 2008, diaris, televisions i ràdios hauran 
de donar visibilitat a la pràctica esportiva de dones. No hi haurà excusa possible, 
perquè a la capital xinesa es citen les millors esportistes del món.
Per Sílvia Majó i Cristina Pérez

fem esport
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Beatriz Ferrer-Salat és per mèrits propis una de les millors espor-
tistes de Catalunya. Confirmada la seva presència als propers Jocs 
Olímpics, l’amazona es prepara per igualar o millorar l’actuació 
que li va donar la plata per equips i el bronze individual a Atenes 
2004. Villa Equus, a prop del Montseny, son les instal·lacions on la 
barcelonina practica a diari. “He fet bones pistes, paddocks i puc 
sortir a la muntanya a passejar, que és molt important”, explica.

A banda de muntar a cavall, Ferrer-Salat també fa preparació 
física perquè “l’esport d’alta competició pren molt temps”. Munta 
sis hores pels matins i fa dues hores d’exercici a la tarda, així que 
no té gaire temps per pensar en, per exemple, tenir fills. “No entra 
en els meus plans”, confessa. I és que la vida d’una esportista d’elit 
no és gens fàcil: “Les beques, ajuts i premis no donen suficient per 
viure sense tenir altres ingressos”. Així les coses, Ferrer-Salat tam-
bé s’ocupa de preparar joves que continuïn la seva gran tasca en 
l’hípica catalana i espanyola, encara que ella vol seguir competint 
“molts anys”. Assegura: “Em sento molt orgullosa de representar 
a Espanya en uns Jocs Olímpics i només espero fer una actuació 
molt digna”. Una actuació que, considera, no es veurà perjudicada 
per les revoltes que han acompanyat la torxa olímpica en el seu 
recorregut. “Entenc que s’aprofiti un esdeveniment de màxima au-
diència,  per atraure l’atenció sobre un fet tant trist i injust com 
és la repressió brutal del Tibet. Però penso que els esportistes 

han treballat molt per arribar als Jocs i no és  just que hagin de 
sacrificar el dia de la inauguració, que és un dels moments més 
emotius”, diu l’amazona.

Encara que no creu que l’esport femení estigui poc reconegut, 
Ferrer-Salat subratlla que “a Alemanya i Holanda la doma és un 
esport molt més conegut: “La campiona holandesa és de les es-
portistes més famoses i que més diners guanya al seu país. Fins 
i tot,  té un programa de televisió”. Tot i així, l’amazona entén que 
el seu és un esport que “no té visibilitat perquè és molt tècnic”. “Si 
no en saps és molt avorrit”, sentencia. 

Beatriz Ferrer-Salat

Sònia Franquet
Fer diana a Beijing

Sònia Franquet es va quedar a les portes dels Jocs Olímpics 
d’Atenes el 2004. Ara Beijing no se li ha resistit i el proper mes 
d’agost estarà en terres xineses amb les seves dues pistoles, 
l’esportiva i la d’aire comprimit. Aquesta catalana de 27 anys, 
nascuda a Ascó, és la segona millor tiradora del món amb 
pistola d’aire comprimit.  El títol el va aconseguir el passat 
mes de març a Río de Janeiro, amb la plaça olímpica ja sota el 
braç.  Tant sols un mes més tard,  marxava a l’altra punta del 
món, a la capital xinesa,  per veure les instal·lacions on es dis-
putaran les proves de tir olímpic dels Jocs de Beijing 2008. 

Allà va entrar en contacte, per primera vegada,  amb 
l’escenari que ha estat imaginant durant els darrers quatre 
anys.  Les pistes xineses la veuran debutar com esportista 
olímpica i, a més, li donaran l’oportunitat de convertir-se en 
la segona tiradora de la història espanyola en aconseguir una 
medalla en uns Jocs. Un guardó pel que també lluitarà Pilar 
Fernández, de 45 anys, que juntament amb Franquet formen 
l’equip femení de Tir. Dels quatre metalls que aquesta discipli-
na esportiva ha aconseguit, de moment,  només un està en 
mans d’una dona, Maria Quintanal, que va quedar segona en 
el tir amb escopeta als Jocs d’Atenes.  

Jugant amb pistoles
Als 14 anys, Sònia Franquet va tenir la seva primera pistola a 
la mà, però en realitat les havia vist sempre de molt a prop. 
El seu pare, Eduard Franquet, la va aficionar a un esport que 
segons ella té encara “mala reputació”. Ja en els seus inicis 

aquesta tiradora va despuntar entre les seves companyes i 
això va fer que el seleccionador de l’Equip Nacional de Tir,  la 
volgués convocar després de quedar cinquena en el segon 
torneig oficial on va competir. Era el 1999 i tot just comença-
va la seva carrera com a tiradora i també els seus estudis 
universitaris. El seu pare va considerar que “no era el millor 
moment per dedicar-se professionalment al tir” i no va ser fins 
a finals de 2001,  que va fer d’aquest esport el seu estil de 
vida i gairebé l’única de les seves activitats.  Aquesta elecció 
la va obligar, tres anys més tard, a traslladar-se a Madrid on 
hi ha la galeria de tir que cada dia la veu disparar amb més 
precisió i energia. Tot  perquè, quan arribi un dels dies més 
importants de la seva carrera com a tiradora, el resultat sigui 
el desitjat. 
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Una actuació molt digna
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“Si no aconseguim una medalla, seria una desil·lusió”, assegura la 
tècnica de l’equip nacional de taekwondo, Elena Benítez.  Aquesta 
andalusa de 44 anys, es va retirar de l’esport d’elit en fa 11 i el seu 
adéu va tenir un regust amarg. Va caure en primera ronda en els Jocs 
Olímpics de Sidney 2000, els que havien de ser els seus Jocs. Aquella 
actuació venia precedida dels primers llocs en els podis mundials de 
Canadà, Brasil, Egipte i les Illes Cayman i d’un or a Barcelona 92, on el 
taekwondo encara no era esport oficial. Aquest immillorable palmarès 
va fer que Sidney es convertís en el comiat que cap esportista desitja. 
Per això, ara, Benítez espera més que mai, que els seus taekwondis-
tes guanyin un metall, el millor, a Beijing. 

Elena Benítez passa la major part del seu temps al Centre d’Alt Rendiment (CAR) de 
Sant Cugat. El seu dia a dia es divideix entre els entrenaments que dirigeix i la seva 
jornada laboral en el centre d’atenció als residents del CAR. Forma part del gabinet 
de tutors de residents que s’encarreguen de seguir de prop l’interinatge dels joves 
esportistes. Ella hi va viure durant 12 anys i sap molt bé el que és dedicar tota la 
joventut al somni de l’esport. La seva experiència es transforma avui en consells 
per a tots els residents però sobretot, pels taekwondistes que dirigeix en els entre-
naments de matí i tarda. 

A poc més de dos mesos de l’inici dels Jocs, l’entrenadora se centra especialment 
en els quatre esportistes que formaran l’equip nacional de Taekwondo, entre ells Juan 
Antonio Ramos, actual campió del món i Rosana Simón.  Però se sent especialment 
trista perquè Brigite Yagüe, també campiona del món, no ha aconseguit finalment la 
plaça que necessitava per anar als Jocs. A diferència de quan la que competia era 
ella, ara la seva ambició com esportista,  la trasllada a tots ells i la preocupació que 
genera la proximitat de la cita olímpica se la reserva. A més, lluita cada dia contra el 
desengany que un mal resultat podria arribar a causar en els seus. 

Rosana Simón
La il·lusió del primer cop

El darrers resultats de la taekwondista Rosana Simón la conver-
teixen en una rival temible per a qualsevol que s’hi hagi d’enfrontar 
en els Jocs Olímpics de Beijing.  Medalla d’or al Campionat Preolím-
pic de Turquia d’enguany, quarta del món al 2007, tercera d’Europa 
al 2006 i campiona d’Europa junior un any abans. Competeix en la 
categoria de més de 67 quilos, però no impressiona tan la seva 
constitució física, com la seva mirada. Quan trepitja el tatami, la 
dolçor que acompanya els seus 18 anys s’esvaeix i deixa pas a una 
severitat que sobte a aquells que la coneixen sense el quimono.

A l’agost assistirà als seus primers Jocs Olímpics. La cita no 
l’atemoreix, tot el contrari: “La meva força, les meves ganes i 
la meva il·lusió, em donen caràcter de guanyadora“. Tot i que 
l’autoconfiança és un dels punts forts d’aquesta esportista, reco-
neix que cada nit somia amb la cita olímpica: ”No deixo de pensar 
que hi haurà moltes taekwondistes bones i que serà molt difícil”.  
Brasil, Gran Bretanya, Mèxic i Xina, que va ser primera en els pas-
sats Jocs Olímpics, seran els principals rivals a vèncer.  Sap que 
quan s’hi hagi d’enfrontar tindrà molt a prop Elena Benítez, entre-
nadora de l’equip nacional de taekwondo, amb qui porta cinc anys 
preparant-se per aquest moment. A més, també sentirà la proximi-
tat de la seva família i d’alguns dels veïns del seu poble natal, Los 

Llanos d’Aridane,  municipi de l’illa de La Palma, que ha organitzat 
un viatge per tots aquells que la vulguin acompanyar en la cita olím-
pica.  Els triomfs de Rosana Simón han aconseguit popularitzar el 
taekwondo en una illa que, fins fa poc, gairebé el desconeixia. Per a 
Simón aquesta és una de les coses que li fa més il·lusió.” Després 
de quatre anys molt durs, lluny de casa i lluitant per fer-me un lloc 
entre les millors del taekwondo mundial”. Un fita que ara sembla 
molt a prop de consolidar. 

Elena Benítez
Aconseguir la medalla 
fora del tatami

Equip nacional de Taekwondo, d’esquerra a dreta: Brigite Yagüe, 
Sara Barbero, Estefania Almela, Rosana Simon.
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Debora Font
El tercer somni paral·límpic 

“Exigeix-me però porta’m a un centre on pugui entrenar en 
condicions”. Aquesta va ser la petició que Debora Font li va 
fer al seu entrenador, el dia que va atipar-se.  Atipar-se de 
nedar en piscines que no tenien les condicions necessàries 
per a una esportista amb deficiència visual. Atipar-se de fer 
equilibris per combinar els entrenaments amb els estudis, 
amb marques tan bones com els residents amb beca del 
Centre d’Alt Rendiment de Sant Cugat. I atipar-se, sobretot,  
de què la seva natació “no vengui tant com la dels altres”.  
Tot i això, la seva tenacitat i la seva extraordinària capacitat 
per aquest esport, l’han convertit en una de les millor neda-
dores paral·límpiques del món.  Ella va ser la revelació dels 
Jocs Paral·límpics de Sidney 2000, on va aconseguir una 
medalla d’or i va batre el rècord del món en els 100 metres 
braça. A Atenes, tampoc va deixar a ningú indiferent. És 
més,  la collita de metalls va ser superior: una medalla de 
plata en 100 braça i 400 lliures i una de bronze en 200 
estils.  

Els Jocs Paral·límpics de Beijing, que se celebren del 6 al 
17 de setembre, són els tercers en els que participarà i re-
coneix que la il·lusió no és comparable a la del primer cop. 
Llavors la innocència que acompanya sempre les primeres 
vegades, li van fer creure que era l’última de totes les neda-
dores que hi havia a la piscina: “No em podia imaginar que 
hagués arribat la primera de totes”. Debora Font, encara 
s’emociona explicant les sensacions d’aquella primera me-
dalla olímpica. Ara els seus objectius estan molt clars: cal 
buscar aquelles medalles que encara no té i que són les de 
100 i 50 metres lliures. Aquests seran els darrers Jocs en 
els que participa i serviran de comiat al món de la natació en 
actiu. Aquesta nedadora, que en els darrers Jocs Mundials 
per a Cecs i Deficients, disputats a Brasil l’agost passat, va 
guanyar quatre medalles d’or, una de plata i dos de bronze, 
donarà el relleu al seu germà que amb la mateixa deficiència 
visual, està sorprenent a tothom amb les marques aconse-
guides fins al moment.
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Una dotzena escassa d’espanyoles participaran en els Jocs 
Olímpics de Pequín com a jutgesses o àrbitres de les dife-
rents disciplines, una xifra molt baixa, però lògica si es té 
en compte l’escassíssima presència femenina en els nivells 
de direcció i arbitratge de l’esport espanyol. Una d’aques-
tes dones serà Hortensia Graupera (Barcelona, 1950) com 
a jutgessa en la competició de natació sincronitzada, tas-

ca en la que repetirà per tercera vegada després de Sid-
ney’2000 i Atenes’2004. Graupera, actualment directora 
de la Residència Blume de Barcelona, porta tota una vida 
vinculada a l’esport i és una de les poques dones que ha 
presidit una federació catalana, encara minoritària, la de 
Salvament i Socorrisme, ni més ni menys que durant 16 
anys.

Jutgesses i àrbitres als Jocs
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En la mateixa piscina que la coronava com la millor del con-
tinent, nedava també la seva admirada Klochkova –quatre 

vegades medalla d’or en uns Jocs Olímpics– que va haver-se 
de conformar amb una vuitena posició.Aquell dia, Belmonte 
no només va superar la seva ídol, en la primera ocasió que 
s’hi enfrontava, sinó que va batre el rècord d’Espanya i del 
Campionat amb un temps increïble de 2.11.16 i va quedar 
molt a prop del rècord d’Europa i del món. A més, també va 
fer-se amb la medalla de bronze en 200 papallona i va ba-
tre els rècords d’Espanya d’aquesta modalitat i el dels 400 
metres estils. El palmarès recollit a Holanda, es va traduir en 
l’explosió d’una jove nedadora que sempre havia despuntat 
al  Club Natació Badalona, les aigües que l’han vist créixer 
com a esportista.

Brillant dins l’aigua
Eindhoven va ser només el principi. En qüestió de dos mesos, 
Mireia Belmonte ha fet realitat les expectatives més agosara-
des. Al Campionat del Món de piscina curta de Manchester, 
celebrat a l’abril, va guanyar la medalla de plata en 200 me-
tres estils, amb rècord d’Europa inclòs i la medalla de bonze 
en 400 metres estils. I uns dies abans de la trobada anglesa, 
a l’Open de Palma,  va tornar a ser la protagonista absoluta 
batent noves marques.

Ara, l’admirada ja no té nom ucraïnèsa: es diu Belmonte i 
els mitjans de comunicació se la disputen per poder expli-
car la seva espectacular progressió  des de les categories 
júnior, en les que va ser campiona del Món i d’Europa, fins 
a l’absoluta. Per a Carles Subirana, l’evolució de Belmonte, 
a qui entrena des de fa menys d’un any, és difícil d’explicar. 
Però sobretot està sorprès per l’atenció rebuda pels mitjans 
de comunicació: “El que ha passat després d’Eindhoven, no 
té precedents”. 

Belmonte s’ha convertit en l’estrella de la natació femenina 
que diaris, ràdios  i televisions buscaven. En realitat, com 
explica Subirana, les aigües catalanes i espanyoles ja havien 
vist grans fites com les de la badalonina. Però sembla que 
les gestes d’una jove que escolta regueton per concentrar-
se abans de llançar-se a l’aigua i que porta llargues ungles 
pintades a conjunt del banyador, són ingredients irresistibles 
als focus. Ara, la cita de Beijing està propera i “una medalla 
olímpica sembla a prop”, però si finalment no n’hi ha, Belmon-
te sosté amb una convicció molt madurada, que llavors els 
Jocs de Londres 2012 seran els seus, perquè, com diu ella 
mateixa, tot i que “no té por d’enfrontar-se a ningú, encara li 
queda molta progressió”. Davant d’això,  Subirana reconeix: 
“Tot i que nosaltres vulguem el cent per cent de la perfecció, 
ella no és una màquina,  és una persona”.  

A peu de piscina del Centre d’Alt Rendiment Esportiu (CAR) de Sant Cugat,  Carles Subirana, entrenador de la Federació Espanyola de 
Natació,  analitza les darreres estadístiques que li han arribat de les nedadores que participaran en els Jocs Olímpics de Beijing. La 
màquina s’ha de perfeccionar i els avenços de les rivals són la millor orientació per fer-ho. De reüll, vigila atentament les progressions 
dels seus esportistes. Dins de l’aigua intenten reduir aquelles dècimes que aviat es poden traduir en una classificació i  qui sap si 
també en una medalla olímpica. Entre ells, hi ha Mireia Belmonte, una jove de 17 anys, que fa pocs mesos, seguia per televisió les 
conquestes de la seva nedadora preferida, la ucraïnesa Yana Klochkova i que avui es prepara a consciència per millorar les marques 
que la van convertir en la campiona d’Europa en 200 metres estils, el passat mes de març a Eindhoven (Països Baixos). Una fita que 
va significar, a més, el seu primer passaport cap a uns Jocs Olímpics.  
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La màquina neda 
cap a la medalla olímpica
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Abans de fer realitat el somni olímpic de tot esportista, 
Palomero va recórrer molts camins dins la gimnàstica 

rítmica. La va practicar durant els seus tres anys d’estudiant 
a Madrid, i, ja instal·lada a Barcelona, va dirigir les selec-
cions catalanes, va formar part dels comitès tècnics de les 
federacions catalana i espanyola i l’any 1986 va fer el curs 
de jutge internacional. Reconeix que arribar al màxim nivell 
de l’arbitratge en la gimnàstica rítmica –amb competició ex-
clusivament femenina– ha estat més fàcil que en altres es-
pecialitats on la dona s’enfronta, sempre en desavantatge, 
a la competència masculina. Però aquest esport vol fer-se 
plural i, des de fa tres anys, els homes són admesos com 
a jutges. És diferent l’ambient en un esport amb presència 
majoritària femenina? Palomero és partidària de què aug-
menti el nombre d’homes en l’arbitratge, perquè el funciona-
ment d’un àmbit dominat per un sol sexe és complex, “i el 
mateix passa, encara que no ho reconeguin, quan és l’home 
el que domina una especialitat”.

La presència femenina a l’INEFC
En contra del que es pugui deduir de la fragilitat aparent de les 
nenes que practiquen la gimnàstica rítmica, l’aprenentatge 
és molt dur i assolir l’elit exigeix una disciplina i treball que 
no totes estan disposades a assumir, i com a botó de mos-
tra només cal assenyalar que la selecció espanyola entrena 
unes vuit hores diàries. Moltes de les nenes que arriben a la 

gimnàstica provenen del ballet o de la dansa, però, afegeix 
Palomero, “es cansen i es passen a la gimnàstica”. La gran 
selecció es fa quan, per millorar la tècnica, les practicants 
han d’augmentar el nombre d’hores dels entrenaments i, en 
conseqüència, postergar els estudis.

Palomero té el privilegi de poder jutjar la situació de 
l’esport femení des d’un doble observatori: com a profes-
sora de l’INEFC, on es formen els futurs responsables de 
l’educació física infantil i juvenil, i com a jutgessa d’un esport 
olímpic. I des d’aquesta doble perspectiva, no dubte a afir-
mar que l’esport espanyol és encara un reducte masclista, 
conseqüència, en la seva opinió, de la imatge que en aquest 
àmbit transmeten els mitjans de comunicació, “que ignoren 
la dona i redueixen la pràctica esportiva als homes”. L’INEFC 
–“una carrera sexista, sense cap mena de dubte”– no millo-
ra el panorama: els homes són més del 70% de l’alumnat i la 
desproporció en el professorat és encara major, 47 homes 
i 6 dones.

Al marge del missatge sexista que els mitjans de comu-
nicació transmeten, què allunya a les nenes, a les dones, 
de l’esport actiu, en totes les seves facetes? Palomero atri-
bueix aquesta autoexclusió a la influència social, a la falta de 
models i de referents. “L’esport femení –conclou– necessita 
una especial aplicació de la Llei d’Igualtat”.  

Mariluz 
Palomero, 
una jutgessa 
olímpica 
per als Jocs 
de Pequín

30 anys d’experiència com a jutgessa nacional i altres 20 exercint l’arbitratge per tot el món són les 
credencials de Mariluz Palomero Ródenas, suficients, sembla ser, per a què la Federació Internacional 
de Gimnàstica Rítmica l’escollís per participar en els Jocs Olímpics de Pequín com a única representant 
espanyola d’aquella especialitat. Després de Barcelona’92, els del proper mes d’agost seran els 
segons Jocs d’aquesta dona, nascuda a Burriana, Castelló, fa 63 anys i que des de 1972 desenvolupa 
la seva vida privada i professional a Catalunya. És llicenciada en Educació Física, doctora en Ciències 
de l’Educació i catedràtica d’Esports a l’INEFC.

Per M. Eugenia Ibáñez
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Catalanes, conegudíssimes, grans professionals... ac-
tualment, la ràdio estatal compta –com a mínim–, amb 

quatre Donasses (de segur que el mateix Pla, tan misogin 
ell, no podria sinó anomenar-les així). Dones amb una carrera 
professional llarga i intensa que, a dia d’avui, han aconseguit 
fer-se un forat a les ones en franges horàries de màxima 
audiència i amb uns resultats més que remarcables. Hi ha 
moltes coses que les uneixen: les quatre són periodistes, les 
quatre són catalanes, les quatre formen part d’una mateixa 
generació, les quatre són mares... i les quatre dirigeixen un 
programa de ràdio que és escoltat per milers i milers de per-
sones arreu de l’Estat. En aquest sentit, per cert, cal cons-
tatar una dada que no és precisament banal: a dia d’avui, 
a les principals ràdios catalanes no hi ha ni una sola dona 
que dirigeixi un programa que sigui líder d’audiència. Si les 
cadenes més escoltades al país són –per aquest ordre–, 
Catalunya Ràdio, la Cadena SER i RAC1, cal dir que només 
la SER (l’única d’àmbit estatal), ha fet una aposta forta en 
aquest sentit. Un cop d’ull a la graella de Catalunya Ràdio 
(que, amb 516.000 oients diaris, avantatja la cadena del 

Grupo Prisa amb una diferència de 51.000 oients), deixa 
aquesta dada més que palesa. Així, de dilluns a divendres, 
a la cadena pública catalana només una dona dirigeix un 
dels 14 programes d’aquesta emissora, i no ho fa precisa-
ment en una franja de màxima audiència. Es tracta de Rita 
Marzoa, directora del Catalunya Matí (de 6 a 7). Pel que fa 
a la segona emissora estrictament catalana i tercera en el 
rànquing d’audiències, RAC1, aquesta ràdio privada també 
compta només amb una dona en la seva graella de dilluns a 
divendres. És Elisenda Camps, presentadora i directora del 
Tot és possible, que s’emet de 14.30 a 16.00. Pel que fa al 
cap de setmana, en tots dos casos (tant en el de Catalunya 
Ràdio com en el de RAC1), el nombre de dones s’incrementa 
una mica. En cap cas, però, estem parlant de programes 
estrella, com podrien ser El matí de Catalunya Ràdio (Antoni 
Bassas), l’On vols anar a parar? (Llucià Ferrer), El Cafè de la 
República (Joan Barril) –que, per cert, té el rècord de no tenir 
ni una sola col·laboradora–, o el Tot Gira (Marc Negre) en el 
cas de Catalunya Ràdio o, en el de RAC1, El món a RAC 1 
(Jordi Basté) o el Versió RAC1 (Toni Clapés).  

De les nostres quatre donasses, la que més temps porta dirigint 
i presentant el seu programa és la periodista Gemma Nierga. 

Nascuda a Girona fa 43 anys, Nierga ha desenvolupat la major 
part de la seva trajectòria professional a la ràdio. Va començar 
l’any 1984 presentant un programa de cinema a Ràdio Vilassar 

de Dalt. Només tres anys més tard –i després d’haver passat 
per l’emissora Cadena 13 de Barcelona i d’haver presentat el 
programa Dit i fet a TV3– aquesta professional s’incorporà a 

Ràdio Barcelona–Cadena SER. Va començar com a reportera en 
un programa matinal i més endavant va passar a l’horari nocturn 

amb el Parlar per parlar, que va començar amb aquest nom 
perquè s’emetia només a Catalunya però que, a partir de 1994, 

es va convertir en Hablar por hablar. Paral·lelament a aquest 
programa, que va dirigir i presentar durant set anys, Nierga va 
continuar les seves incursions a la televisió (Tres senyores i un 

senyor - TV3, El destino en tus manos - TVE o Tothom per tothom 
-TV3, entre d’altres). És justament l’any que rep un Ondas per 

Hablar por Hablar, el 1997, que Nierga fa el salt i passa a dirigir 
el programa que enguany celebra el seu desè aniversari: La 

Ventana. A Catalunya, La Ventana no és líder d’audiència (l’última 
onada de l’EGM indica que el líder indiscutible de les tardes 

catalanes és el Versió RAC1 de Toni Clapés). On sí és líder i amb 
diferència aquest programa és, en canvi, al conjunt de l’Estat: 

ho demostren els 834.000 oients que aconsegueix diàriament, 
gairebé mig milió més que el seu principal competidor, Julia en la 

Onda (Onda Cero).

Reines de l’aire    
Retrat de quatre ‘Donasses’ del micròfon que són líders d’audiència: Gemma Nierga a ‘La 
Ventana’ (Cadena SER), Pepa Fernández a ‘No es un día cualquiera’ (RNE), Júlia Otero a 
‘Julia en la Onda’ (Onda Cero) i Àngels Barceló a ‘Hora 25’ (Cadena SER). 

Gemma Nierga, 
empatia i rigor

Per Sandra Balagué

a favor nostre
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Aquesta professional porta ni més ni menys que nou anys 
al capdavant del No es un día cualquiera, el programa 

estrella dels matins del cap de setmana de RNE. Nascuda 
a Barcelona i llicenciada en Ciències de la Informació per la 
UAB, Pepa Fernández té una llarga trajectòria professional a la 
ràdio. Abans d’aterrar a RNE, la periodista va treballar a Cade-
na 13, a Catalunya Ràdio, a Cadena Nova i a Ràdio 4. Actual-
ment combina la direcció del magazín No es un día cualquiera 
(dissabtes i diumenges, de 8 a 13) amb les col·laboracions 
com a tertuliana d’El Club (TV3). Forjar un programa (de fet, 
dos) de cinc hores com No es un día cualquiera no és una 
tasca fàcil. “La preparació la fem de dimecres a divendres. La 
veritat és que és una part molt més laboriosa que no pas fer el 

programa. Quan arriba dissabte ja ens sembla fàcil!”, comenta 
aquesta periodista. A més, el seu és un programa que viatja 
molt, la qual cosa no només significa passar molts dissabtes 
i diumenges fora de casa sinó sovint també els divendres. Li 
hauríem fet la mateixa pregunta, si estiguéssim parlant amb 
Pepo...? No ho sabem, però el cas és que Pepa té un fill de 15 
anys i no ens en podem estar de demanar-li com porten, un i 
altra, aquests seus horaris. “Ell ho va passar malament quan 
era més petit. Recordo que quan tenia uns 6 anys em pregun-
tava que per què no treballava quan ho feien les altres mares. 
Ara ja és un adolescent i està més acostumat, però sap que 
té aquest handicap, que té una mare que treballa els caps de 
setmana. Però també sap que té una mare que procura totes 
les tardes anar a buscar-lo a l’escola i estar amb ell”, diu la 
comunicadora. 

Al programa que està fent ara, Pepa Fernández hi va arribar 
des de Ràdio 4. Abans, però, havia estat en una altra emisso-
ra, Cadena Nova, d’on la van acomiadar dues setmanes abans 
de parir. Un cas espectacular que avui la periodista recorda 
amb perplexitat: “Si fos ara segurament els hauria denunciat i 
a més hauria guanyat. Però en aquell moment em vaig quedar 
molt sorpresa. No tenien cap motiu per queixar-se. M’havien 
contractat per fer un bon programa, amb una presència im-
portant i a la franja de matí. Em vaig quedar embarassada i no 
em vaig agafar mai ni un dia de baixa perquè em trobés mala-
ment. Però se m’acabava el contracte dues setmanes abans 
de donar a llum i em van dir que no em renovaven”. És tan 
descarat que ens resistim a creure que no van utilitzar, com a 
mínim, algun mecanisme subtil... “No, no. Em va cridar el cap 
de programes i em va dir: «Ara no té sentit que et renovem 
perquè com que has de parir... Després ja en parlarem» ”. 

Hi deuen haver, encara, casos com el seu? La periodista 
creu que sí, si bé opina que no deuen ser tan descarats. “Em 
temo que sí que pot estar passant, avui. Potser no tant i, 
sobretot, de forma no tan descarada. Deuen buscar alguna 
excusa. Però tots sabem que hi ha molts empresaris que con-
tinuen pensant que contractar una dona és contractar un futur 
problema perquè en algun moment es quedarà embarassada. 
I moltes vegades llegeixo testimonis de dones que van a entre-
vistes de feina i que els pregunten si tenen la intenció de tenir 
fills. Per tant, deu seguir passant, segur”, reflexiona Pepa. 

Tot plegat ens porta a parlar sobre el masclisme que, encara 
avui, continua impregnant la nostra societat. Buscar culpables 
no té sentit, però sí preguntar-nos a qui queda més per can-
viar el xip... A nosaltres? A ells? A tots dos? Pepa Fernández 
s’inclina per la tercera opció. “Crec que ens falta a tots dos. 
Als homes els falta assumir una part d’implicació i a nosaltres 
ens falta deixar una part d’aquesta implicació. Saber-la deixar, 
sense mala consciència, que crec que no ho hem après”. 

Pepa 
Fernández,
elegància i seguretat

Als homes els falta 
assumir una part d’implicació 

i a nosaltres ens falta deixar 
una part d’aquesta implicació
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Per ordre d’antiguitat del programa, la nostra tercera donassa és Júlia Otero, 
que des de setembre de 2007 presenta i dirigeix Julia en la Onda a Onda 
Cero. La història de la Júlia amb la ràdio ve de molt lluny: tenia 17 anys quan, 
gairebé per casualitat, es va introduir en el món del periodisme. Llicencia-
da en Filologia Hispànica, Otero va començar amb un programa a Ràdio 
Sabadell, d’on va passar a l’emissora Radio Juventud Barcelona, a Ràdio 
Miramar i a la COPE. Uns anys després va començar la seva carrera televisi-
va, que va estar compaginant durant un temps amb la ràdio. D’aquella època 
són els mítics 3x4 (1988), La Luna (1989), Telepasión española (1990) o La 
Ronda (1991). Programes, tots ells, on aquesta comunicadora tot terreny 
va demostrar un talent i un carisma difícilment oblidables. Tan –si bé per 
motius ben diferents-, com la seva aventura a Onda Cero... Cal recordar-ho? 
El 1991, la periodista tornava a centrar la seva carrera en el mitjà que la va 
veure créixer per dirigir i presentar La Radio de Julia. Vuit anys més tard, i 
consolidat totalment com a líder en la seva franja, un canvi en l’accionariat 
de la cadena va fer saltar el programa de la graella. Els arguments de la nova 
direcció per justificar la decisió (van dir que el programa era “massa elitista” 
i “intel·lectualment elevat”) no mereixen més comentari. 

Un any després de tot allò, la periodista tornava a la televisió. Ho feia a TV3, 
on durant quatre anys dirigí i presentà diàriament el magazín La Columna, 
que també es convertí en líder d’audiència. Després d’una incursió no del tot 
reeixida a TVE amb el programa Las Cerezas, aquesta comunicadora decidí 
tornar a la ràdio. Del gener de 2005 al juliol de 2007 va estar al capdavant 
de l’últim tram de Protagonistas, el programa estrella de Punto Radio dirigit 
per Luis del Olmo. Va ser directament d’allà on tornà a passar a Onda Cero, 
ara propietat del Grupo Planeta. En aquesta nova etapa, el seu programa 
es diu Julia en la Onda i, igual que el programa de Nierga (que actualment li 
porta un clar avantatge), ocupa la franja de quatre a set de la tarda.

Júlia Otero, 
talent i carisma

Situar una professional de la talla d’Àngels Barceló i un 
programa de la veterania i prestigi d’ Hora 25 en l’últim lloc, 
només pot tenir una explicació: és el fitxatge més recent. La 
inesperada i lamentable mort del periodista Carlos Llamas el 
passat mes d’octubre va deixar l’informatiu nocturn de refe-
rència a la ràdio espanyola absolutament orfe. Després d’un 
període d’impàs en què els directius de la cadena del Grupo 
Prisa deliberaven la millor opció, el 7 de gener d’enguany 
Àngels Barceló va passar a dirigir aquest mega-informatiu 
que, a més, ha ampliat el seu horari i ara comença a les vuit 
del vespre. Sota la direcció d’aquesta professional, Hora 25 
ha arrencat amb gran èxit la seva nova etapa. Així, segons els 
resultats de la darrera onada de l’EGM, el programa és el líder 
absolut de la nit en el panorama estatal i la seva audiència 
supera la suma dels programes informatius nocturns de la 
COPE, Onda Cero, RNE i Punto Radio. Estem parlant, concre-
tament, de 1.507.000 oients diaris. El preu a pagar? Doncs 
segurament força alt perquè, de les nostres quatre donasses, 
és l’única que, de dilluns a divendres, viu fora de casa: el 
programa s’emet des de Madrid.  

Àngels Barceló, 
veterania i prestigi

a favor nostre
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Anna Albar té 44 anys i és mare de dues criatures, un nen i una nena. És directora de Fira de 
Girona des del juliol de 2002 substituint en el càrrec a un home. Llicenciada en Econòmiques 
i Màster en Direcció i Administració d’Empreses, en l’àmbit laboral sempre ha ocupat càrrecs 
directius, primer a la Cambra de Comerç de Girona on feia tasques de suport a l’empresariat,  
després al capdavant del Girona Convention Bureau i posteriorment va ocupar el càrrec de 
cap de Personal a la Universitat de Girona. A través de la seva feina de directora de Fira de 
Girona, ven la ciutat com espai de negocis

> Arriba a directora de Fira de Girona 
substituint a Xavier Oller. És difícil substituir 
un home que l’ha precedit en el càrrec? 
< No, perquè com a dona se suposa que tens molta més 
sensibilitat i, per tant, jo crec que la meva entrada aquí a la 
Fira de Girona va ser molt i molt fàcil. 

> A què es deu aquesta facilitat?
< Per estil, per la manera de treballar. Segurament un home 
utilitza un estil de direcció més de dalt cap a baix i jo sóc de 
treballar molt en equip, per tant, vaig ser molt ben rebuda a 
Fira de Girona. En cap cas em va suposar un inconvenient.

> Es va proposar algun repte quan va entrar?
< Vaig assumir el repte que m’havia plantejat el Patronat de 
Fira de Girona, que consistia en reduir costos i augmentar 
els ingressos. I a partir d’aquí em van donar via lliure i vaig 
començar a introduir canvis.

> Quins canvis? 
< Primer de tot la introducció del Departament Comercial de 

la Fira que no en tenia i per a mi era molt important. Fira de 
Girona tenia una estructura molt administrativa que gastava 
molts recursos autogestionant-se. En canvi, crec que en au-
togestió, tot i que és necessària, hi hem de gastar el mínim, 
i destinar molts més recursos fora, és a dir, en captar nous 
expositors, nous espònsors o nous patrocinadors, per tant, 
en trobar noves fonts de finançament. Quan jo vaig entrar, 
no es feien tantes fires com ara i el primer que vaig fer 
va ser encetar nous contactes amb els sectors que tenien 
ganes de fer coses a Girona i intensificar les relacions amb 
els sectors econòmics de la ciutat. I la veritat és que la cosa 
ha anat bé.  No ha estat complicat, perquè a la gent, si li 
fas propostes, té ganes de participar i si transmets il·lusió 
i ganes és molt més fàcil trobar suport. Però jo partia de 
l’avantatge que l’estructura interna de Fira de Girona  té una 
bona dinàmica, i això em va permetre ràpidament sortir a 
fora per buscar coses noves.

> Diu que a fira de Girona va aportar una forma 
de treballar diferent a la del seu antecessor. 
Creu que és una característica pròpia seva o és 

Busquem molt més 
la complicitat de la gent 
que tenim al costat

Anna Albar, 
directora de 
Fira de Girona
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propi del tarannà de les dones?
< Penso que és un tarannà força peculiar de les dones. Bus-
quem molt més la complicitat de la gent que tenim al costat, 
perquè saps que has de sumar i que per sumar has de fer 
que la gent s’impliqui i això obliga que participin molt més en 
la presa de decisions.

> De fet, només entrar a aquí, al seu despatx, 
a primer cop d’ull, he vist més dones que 
homes. Aquest fet dóna més facilitat a l’hora 
de treballar?
< Sí, m’és molt més fàcil treballar amb dones. De fet, quan 
estava de cap de personal a la UdG el meu equip només 
estava format per dones, i aquí, a Fira de Girona, la planti-
lla és de 14 persones, de les quals quatre són homes. Jo, 
precisament, fomento molt la integració de la dona al món 
laboral. 

> Per què?
< Perquè penso que entre nosaltres ens hem de donar un 
cop de mà. Evidentment no es pot parlar mai de l’avantatge 
de les dones sobre l’home en el moment de fer la selecció, 
però a mi no em suposa absolutament cap problema treba-
llar amb una dona, és a dir, no em preocupa un embaràs, 
no em preocupa que tinguin criatures o que hi hagi escoles 
i per tant recollides a les cinc de la tarda. 

> Del seu equip de treball doncs, més que 
complir horaris busca resultats?
< Sí, a mi l’horari més pràcticament indiferent. No em pre-
ocupa gens que siguin aquí a les vuit del matí. El que em 
preocupa és que si en una fira hem acordat que tindrem 60 
expositors, tinguem 60 expositors, i que si hem acordat uns 
espònsors per valor de 30, els tinguem. Però també vull que 
la gent tingui el seu espai de vida personal. Per això, quan 
no hi ha fires vull que tothom a les cinc de la tarda sigui a 
casa i per a mi això és sagradíssim. Nosaltres tenim una 
feina a nivell d’horaris molt complicada perquè la majoria de 
fires es fan en cap de setmana i la feina s’intensifica fins a 
les 10 o les 12 de la nit quan falten un o dos dies per obrir 
una fira, però quan això no passa, ningú ha d’estar aquí a 
partir de les cinc de la tarda.

> Amb aquest sistema obté un millor rendiment 
de la plantilla?
< Molt millor. És un sistema que em permet no preocupar-
me que algú no vingui a treballar un dia perquè porta el fill al 
metge. Jo els he donat tota la confiança i ells m’han respost 
amb tota la confiança.

> La clau d’aquests bons resultats és la 
confiança? 
< Sí. Jo vaig ser atrevida en el seu moment canviant horaris 
i condicions de treball. Ho vam anar provant de mica en 
mica i la veritat és que ha funcionat molt bé. Tothom es fa 
l’horari una mica a mida i quan hi ha una fira ja no cal que 
digui res, ells mateixos em donen els torns. No hi hagut mai 
cap conflicte i el dia que n’hi hagi, ells saben que tot s’acaba 
i tornarem a la rigidesa i a l’estructura del jo demano i l’altre 
em concedeix.  

> Aquest 2008 hi ha programades 18 fires. 
Hi ha fires per a homes i fires per a dones?
< En cap cas busquem això de forma intencionada, però el 
cert és que a Fira Rebaixa ve molta dona i per exemple la 
Fira dels Vivers és una fira d’homes. Però també la Fira de 
Mostres és una fira familiar i la del Tot Nuvis és de la parella. 
El públic que ve a les fires és el mateix que ens trobem al 
carrer o a les botigues. 

> Abans d’ocupar el càrrec actual va treballar 
a la Cambra de Comerç de Girona, sent una de 
les primeres dones de la cambra amb càrrec 
directiu. Això li va comportar algun problema?
< Jo no en vaig tenir cap, però en Joaquim Abadal, la per-
sona que em va proposar la feina crec que sí que en va 
tenir. De totes les dones que vam entrar en aquella època, 
jo vaig ser la primera, i crec, que algun membre del comitè 
executiu de la cambra li va posar en dubte la meva incorpo-
ració, perquè en aquella època jo m’acabava de casar i se 
suposava que començaria amb el tema de les criatures. La 
veritat és que jo no vaig notar mai cap reticència pel fet de 
ser dona, però intueixo que ell sí que en va tenir i va haver 
de lluitar una miqueta.

> Ha treballat a la Cambra de Comerç, al Girona 
Convention Bureau, com a cap de personal de 
la UdG i ara directora de Fira de Girona. Sempre 
càrrecs de responsabilitat, però la veritat és que 
això no és massa habitual entre les dones. Per 
què creu que passa?
< Cada cop afortunadament n’hi ha més, però és veritat 
que seguim sent poques. Hi ha molts factors que porten 
a aquesta situació però crec que el més important és que 
ocupar càrrecs de direcció implica que moltes vegades has 
de marxar dos dies de reunions a fora, i penso que aquesta 
disponibilitat constant és la que d’alguna manera porta més 
problemes a les dones. Per fer-ho possible has de tenir la 
vida familiar molt ben estructurada i ben resolta, però sobre-
tot has de tenir ajuda. 

Amaranta Gibert
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eduquen en masculí?
Les escoles

La transmissió  
dels valors patriarcals
Per Rosa Cañadell *

Educar “en masculí” implica no desmuntar els paràmetres patriarcals de la 
nostre societat i, per tant, continuar transmetent els valors, les normes i les 

informacions que parteixen de la supremacia d’un sexe, el masculí, per sobre d’un 
altre, el femení. 

Malauradament, després de molts anys de lluita feminista i, en concret, de par-
lar de coeducació, el nostre sistema educatiu no acaba d’incidir en la necessitat 
de plantejar-se aquest tema. Per a molts professionals, des de l’Administració, 
fins al professorat, es dóna per suposat que amb educar els nois i noies junts, 
en els mateixos centres i amb els mateixos continguts, ja s’ha resolt el problema. 
Però una cosa és que l’educació sigui mixta i una altra que no sigui sexista.

Si analitzem la globalitat de l’educació, des d’una perspectiva de gènere, po-
drem veure que continua existint un model masculí i una invisibilitat de les dones 
en molts aspectes: les lleis (LOCE, LOE i ara les bases de la nova Llei d’Educació 
de Catalunya) estan escrites totalment en masculí, obviant que la majoria d’en-
senyants són dones; els llibres de text continuen silenciant la major part de les 
aportacions de les dones a la vida cultural, científica, històrica, artística, etc.; els 
valors que estan implícits en els currículums formen part del imaginari masculí: 
competitivitat, agressivitat, supremacia dels homes en els àmbits públics i de les 
dones en les activitats de cura i domèstiques; no hi ha una preocupació, ni recur-
sos materials i humans per a la educació emocional, sexual, ni de reflexió sobre 
la violència de gènere, que faci possible que els nens i nois puguin desfer-se dels 
estereotips i de les actituds masclistes. La majoria de càrrecs directius, tant dins 
del Departament d’Educació, com d’escoles i d’instituts, estan en mans d’homes, 
mentre que les tasques menys remunerades i més relacionades amb el contacte 
directe amb l’alumnat i les famílies, (tutories, reforç, educació especial, etc.) 
continuen majoritàriament en mans femenines; no s’ha fet cap acció educativa 
per tal que els Cicles Formatius no continuïn amb tots els estereotips sexistes: 
les nenes de mainaderes i infermeres i els nens d’informàtics i mecànics.... I així 
anar fent!!!

És imprescindible tornar a reprendre aquest tema i promoure els canvis neces-
saris per a una educació veritablement igualitària i no sexista. 

* Psicòloga. Professora de Secundària
Portaveu d’USTEC·STEs
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Fer transversal 
l’objectiu de l’equitat
Per Ernest Maragall *

El sistema educatiu actual s’estructura i dissenya de manera universal i úni-
ca per ambdós gèneres i garanteix la igualtat d’oportunitats i de tracte de 

l’alumnat independentment de què es tracti de nenes o nens, de noies o nois. 
És el mateix sistema educatiu que, actuant com a transmissor i modelador 
cultural, corre el risc de continuar reproduint, mitjançant mecanismes més o 
menys evidents, els rols socials i estereotips de gènere, perpetuant així les 
relacions de desigualtat i les diferències respecte a l’equitat entre l’alumnat 
segons el sexe. 

El Departament d’Educació ha progressat en la transversalització de l’objec-
tiu de l’equitat de gènere a través de la incorporació d’elements coeducatius 
en els currículums. Això vol dir la inclusió dels sabers de les dones al món del 
coneixement, la cultura, la ciència, l’art, el pensament i les tasques de cura; 
l’ús d’un llenguatge inclusiu i visibilitzador de les dones, noies i nenes per 
contribuir a la construcció d’una nova realitat social i una nova consciència lin-
güística. Els elements coeducatius també impulsen nous models identitaris de 
masculinitat i feminitat com eines per a la prevenció de violències de gènere 
i relacions abusives. 

Aquests elements propicien l’increment de la participació de professores i 
alumnes en tasques de responsabilitat i representació dels centres per visibi-
litzar models femenins de lideratge, d’autoritat i de poder; l’orientació acadè-
mica i professional sense estereotips sexistes,  són alguns exemples.

La formació de les persones membres dels consells escolars dels centres 
per promoure la igualtat de gènere i la coeducació ha complert un doble ob-
jectiu:  sensibilitzar i crear xarxa per amplificar les polítiques de gènere i co-
educatives.

El Departament d’Educació continua treballant per introduir elements coedu-
catius i d’equitat de gènere a la gestió de l’aula i dels centres educatius, les 
dinàmiques d’aula, les metodologies i didàctiques i les interrelacions entre les 
persones adultes i l’alumnat. 

* Conseller d’Educació

eduquen en masculí?
Les escoles

IL·LUSTRACIÓ: GEMMA SALES
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Un any més el Parlament Europeu ha dedi-
cat una jornada específica per a celebrar 

la diada commemorativa del 8 de març que, 
enguany, portava per títol El paper de les do-
nes en el diàleg entre cultures, amb motiu de 
l’any Europeu pel Diàleg Intercultural.

La jornada va tenir lloc a la seu del Parla-
ment Europeu a Brussel·les, el 5 i 6 de març, 
i va aplegar a 58 dones periodistes dels 27 
països de la UE. En la sessió del dia 5 es va 
parlar del paper dels mitjans de comunica-
ció en el diàleg intercultural, realitzant-se un 
intercanvi d’impressions amb diferents euro-
diputades. L’eslovaca i demòcratacristiana, 
Anna Zàborská, presidenta de la Comissió 
de Drets de la Dona i Igualtat de Gènere, va 

insistir en la utilització dels mitjans de comu-
nicació per afavorir una cultura del diàleg. 
Zàborská va assenyalar que “la UE ha de ser 
pionera en el tema i  no es poden fer acci-
ons només fins el 31 de desembre, sinó que 
aquest esperit ha de continuar”. 

La italiana, Luisa Morgantini (GUE/NGL), vi-
cepresidenta del Parlament Europeu i militant 
de Dones de Negre, va insistir en el paper 
que tenen els mitjans en la transmissió d’es-
tereotips, “el diàleg no és només començar 
a parlar, hi ha una feina molt important a fer 
pel que fa a deconstrucció d’estereotips”. 

En el debat posterior amb les periodistes 
es va parlar, entre d’altres, de la necessitat 
de prendre una postura comuna en el tema 

de l’ablació; on s’han de posar els límits a la 
llibertat d’expressió o com establir un autèn-
tic diàleg entre les diferents religions.

Drets i relacions internacionals
La sessió del dia 6, va tenir lloc a l’hemicicle 
i va estar presidida per Hans-Gert Pöttering, 
president del Parlament Europeu, que va re-
colzar la creació de la figura del Representant 
europeu per a la protecció dels drets de les 
dones en les relacions internacionals. Va in-
tervenir també, Gertrude Mongella, presidenta 
del Parlament Panafricà, i exsecretària Gene-
ral de la 4a Conferència Mundial de les Do-
nes, realitzada a Beijing per l’ONU, l’any 1995. 
Mongella va iniciar el seu discurs recordant el 

que s’havia dit a la capital xinesa, “la revolu-
ció iniciada per les dones no té marxa enrere” 
però, es va mostrar molt preocupada per l’ac-
tual situació de les dones en el seu continent 
on, encara s’han de canviar moltes coses i 
lluitar molt, ja que les xifres demostren cada 
any que els nens van més a l’escola que les 
nenes. Dels Objectius del Mil·lenni en va recor-
dar tres: el de la protecció de la vida, la salut 
materna i la millora de la situació de les dones 
a nivell professional. “El diàleg intercultural -va 
afegir- no pot existir si no hi ha una coexistèn-
cia pacífica”, en al·lusió a la situació de violèn-
cia que es viu en més d’un país africà.

Va prendre la paraula, també, Nimet 
Çubukçu, ministra d’Afers Socials de Turquia 

que va manifestar que “la manca d’un diàleg 
intercultural és el problema fonamental en un 
món globalitzat en el que les dones haurien 
de tenir un paper molt més important”. En 
la intervenció del Comissari Europeu per a 
l’Educació, Formació, Cultura i Joventut, Ján 
Figel, i per tant responsable de l’Any Euro-
peu, es va dir que “si les dones governessin 
el món, les guerres serien part del passat” 
per això, insistia en la necessitat d’incloure-
les a tots els nivells i en tots els processos 
i promoure la igualtat de gènere per fer del 
diàleg el camí a una comunitat de valors. 

L’acte es va cloure amb la participació de 
les diferents delegacions dels parlaments 
nacionals presents a l’hemicicle. No hi havia 
representació espanyola, ja que les Corts 
Generals estaven dissoltes, tot i així, val la 
pena remarcar la presència i participació de 
l’eurodiputat català per IC-Verds, Raül Rome-
va, vicepresident de la Comissió de Drets de 
la Dona i Igualtat de Gènere del PE. 

En el debat amb les representants dels par-
laments nacionals la veu més crítica va ser 

la diputada Anna Curdová de Txèquia que va 
assenyalar el retrocés que està vivint el seu 
país en temes d’igualtat. Segons va manifes-
tar la representació de dones en el seu parla-
ment és d’un 16%; –al senat hi ha un 11%–; 
el govern txec –el més euroescèptic de la UE 
en paraules de la diputada socialdemòcrata– 
només té dues ministres i, com a norma, les 
dones només duren un únic mandat.   

Alícia Oliver

www.europarl.europa.eu

Informació sobre activitats 
del Parlament Europeu:

El paper de les dones
en el diàleg entre cultures

Europa a l’abast

Diferents moments de la sessió dedicada als drets de les dones al Parlament Europeu

Crònica, en clau de gènere, des del Parlament Europeu
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Està clar que en el segle XXI s’han de desenvolupar polí-
tiques conseqüents amb l’última definició holística de la 

salut que proclama l’OMS.
Hem de superar que la salut només es plantegi en la seva 

dimensió teòrica i paradigmàtica i anar avançant en l’aplica-
ció real de totes les seves vessants biològiques, psicològi-
ques i socials. Aquest canvi d’enfocament implica superar 
que la ciència i la tecnologia mèdica estiguin, encara ara, 
centrades en l’òrgan i en la malaltia mentre la persona ma-
lalta i la seva subjectivitat es manté ignorada.

No hem d’oblidar que històricament la dimensió del que és 
científic i tècnic ha estat un camp masculinitzat i vedat a les 
dones, on les emocions i els sentiments, sector clau de la 
subjectivitat humana, no eren considerats com a elements 
decisius sinó que, associats al que es considera femení, han 
estat infravalorats i exclosos en aquesta ciència omnipotent 
i androcèntrica.

Les dones tornem a ser les més perjudicades, no només 
perquè som les majors usuàries del sistema sanitari, amb 
motius de consulta propis o derivats del rol tradicional de 
curadores i vetlladores de la salut del nostre entorn famili-
ar, sinó perquè freqüentment el cos femení es converteix 

en l’amplificador d’un malestar i d’uns conflictes psíquics 
que no poden esdevenir conscients ni ser expressats ver-
balment. A més, tot el que es relaciona amb la fisiologia 
femenina: anticoncepció, avortament, embarassos, parts, 
menopausa, és tractat només en el seu aspecte somàtic, 
obviant el factor psicosocial.

El sexe femení no pot trobar satisfacció global, ni salut, en 
relació a patrons androcèntrics impropis i opressors. Això 
provoca insatisfacció i la necessitat de recerca de solucions, 
a més d’un sentiment de culpabilitat, per la contínua autore-
ferència del malestar que sorgeix per l’absència d’una anàlisi 
que incorpori la  perspectiva de gènere i la lectura feminista 
explicativa d’aquest fenomen.

L’antropòloga Marcela Lagarde li ha posat un nom a aques-
ta problemàtica: “l’escissió vital de gènere”. 

Cal, en aquest aspecte, iniciar una necessària i urgent 
reflexió col·lectiva.  

Lluïsa Moret
Regidora de Polítiques per a la Igualtat de Gènere 

i Nous Usos del Temps
Ajuntament de Sant Boi

Barcelona ha fet en els darrers 10 anys una aposta ferma 
en la lluita contra la violència masclista. I ho ha fet a 

través de l’abordatge integral, tant des de la sensibilització 
i la prevenció com des de l’atenció especialitzada i la 
coordinació entre institucions.

El pressupost de la regidoria en aquest àmbit s’incrementa 
un 13% i els recursos i serveis a disposició de les dones 
són:
• PIAD. Punts d’informació i atenció a cada districte. En un 
futur hi haurà servei d’atenció psicològica
• EAD. Un servei especialitzat en l’atenció a dones que 
pateixen violència i que ha atès a 971 dones durant l’any 
2007. També s’ofereix Tele assistència mòbil
• Acolliment d’urgència. Per al 2011 es preveu obrir la casa 
d’acolliment d’urgència municipal
• Casa d’acolliment: 27 places per a mares i criatures.
• Habitatges de promoció pública. El Pla de l’habitatge 
2008-2016 en preveu  per a dones que hagin patit o pateixin 
violència, a través de pisos pont; habitatges per a joves i 
dones grans així com la borsa d’habitatge social.
• Servei de suport en l’àmbit familiar: Atenció a homes que 
maltracten. Atenció a criatures que han patit violència a 
l’àmbit familiar

• Xarxa Institucional i Xarxa cívica. Circuit Barcelona i Acord 
Ciutadà contra la violència vers les dones 
• Sensibilització. Tallers de prevenció de relacions abusives 
amb joves i aquest any també per a l’adolescència.

A més de tots aquests serveis i recursos, des del passat 
16 d’abril, comptem amb la nova Llei del dret de les dones 
a eradicar la violència masclista, aprovada pel Parlament de 
Catalunya. Esperem que sigui un instrument eficaç per fer 
de Barcelona una ciutat lliure de violència ja que permetrà 
actuar de manera integral.  

Regidoria de Dones i Joventut
Ajuntament de Barcelona

Una reflexió sobre la salut

Creix l’atenció a dones 
que es troben en situació de violència

L’any 2007, segons dades del Consejo General 
del Poder Judicial, es van tramitar a Barcelona 

7.181 assumptes judicials relacionats amb la 
violència vers les dones, un 6,4% més que l’any 
2006. A tot Catalunya aquesta xifra  va arribar 

fins els 29.961, un 10% més que el 2006.
Els diferents serveis municipals han atès 1.200 

dones, un 15% més respecte l’any 2006
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L’aprovació de la Llei orgànica per la igualtat efectiva de 
dones i homes planteja, entre d’altres, promoure l’adop-

ció de mesures concretes a favor de la igualtat a les empre-
ses. Malgrat els canvis que s’han produït existeixen encara 
discriminacions directes i indirectes en el sector productiu, 
sense oblidar les dificultats d’accés al mercat laboral, major 
atur femení, o la precarietat de l’ocupació femenina. 

L’Ajuntament, mitjançant la regidoria de Polítiques de Gè-
nere, i Foment de Terrassa SA, ha posat en marxa el projec-
te A l’empresa, totes i tots iguals que  s’adreça a empreses 
grans, mitjanes i petites  de l’entorn econòmic terrassenc 
per promoure i fomentar la igualtat efectiva entre dones i 
homes a l’àmbit laboral.

Una de les primeres accions del projecte ha estat la cre-
ació del Servei Punt per a la Igualtat a les Empreses per 
tal d’atendre les consultes de les empreses relacionades 
amb les noves disposicions legals i normatives laborals en 
termes d’igualtat d’oportunitats; sensibilitzar-les sobre les 
avantatges productives i competitives d’incorporar una po-
lítica de gestió més igualitària, i promoure l’elaboració de 
plans d’igualtat. 

El Punt ofereix informació i assessorament, presencial i 
on-line, sobre com implementar un pla per a la igualtat a 
l’empresa; la direcció i la gestió del personal amb perspec-
tiva de gènere; la normativa jurídica d’empresa en matèria 
d’igualtat i  les subvencions i recursos que calen per a im-
plementar la igualtat d’oportunitats a l’empresa. 

Una altra de les accions previstes és realitzar un Progra-
ma, amb un grup d’empreses, prèviament concertades, per 
introduir la igualtat en els processos de selecció i promoció 
professional. El programa informarà i assessorarà sobre 
una organització del treball més igualitària, eficient i pro-
ductiva. 

Creiem que implementar mesures d’igualtat a les empre-
ses, com així ho demostren diferents estudis, suposa entre 
d’altres, la millora de la productivitat, l’optimització de la ges-
tió dels recursos humans i, com a conseqüència, un avenç 
cap a la igualtat real i efectiva entre dones i homes. 

Fabiola Gil
Regidora Polítiques de Gènere

Ajuntament de Terrassa

EBarcelona Activa organitza activitats, facilita recursos 
per afavorir l’ocupació i promou programes específics 

per a diversos grups de població que es troben en situació 
d’atur amb necessitats i demandes diverses: dones amb 
responsabilitats familiars, persones aturades majors de 40 
anys, persones immigrades o persones que han perdut re-
centment el lloc de treball.

L’objectiu de la Llei de Barris  és millorar les condicions de 
vida dels seus habitants, així com garantir la cohesió social 
del territori. Es parteix de la base que hi ha àrees urbanes 
que necessiten d’una atenció que supera les intervencions 
sectorials puntuals i suposa posar en marxa accions inte-
grals, que tinguin en compte de forma conjunta i coordinada 
els àmbits d’urbanisme, treball, desenvolupament local, ha-
bitatge, salut, medi ambient i serveis socials.

Des de Barcelona Activa, i a partir del projecte Treball als 
barris, estem actuant en set barris de Barcelona que tenen 
projectes de Llei de Barris: Santa Caterina, Roquetes, Poble 
Sec, Torre Baró-Ciutat Meridiana, Trinitat Vella, La Bordeta 
i El Coll, desplegant un conjunt de projectes per la promo-
ció de  l’ocupació, d’inclusió sociolaboral, i pel desenvolu-
pament socioeconòmic amb el fi de promoure una major 
cohesió social i territorial en els esmentats barris 

Durant l’any 2008 els programes específics que s’estan 
desenvolupant són:
• Actuacions  ocupacionals i professionals 
• Plans d’Ocupació als Barris de Roquetes, Torre Baró-Ciutat 
Meridiana i Trinitat Vella. Els treballs que es realitzen són de 
manteniment i neteja d’espais urbans. Participen persones 
amb especials dificultats d’inserció (joves, dones i majors 
de 45 anys)
• Plans d’Ocupació als Barris de Santa Caterina i Poble Sec. 
Els treballs que es realitzen són de mediació i dinamització 
comercial i cultural.  Participen dones i homes per adquirir 
una experiència laboral.
• Als Barris de Santa Caterina i Roquetes, programes espe-
cífics de caràcter experimental i innovador per afavorir la in-
serció sociolaboral de col·lectius amb dificultats d’inserció
• Programes de desenvolupament local fent especial aten-
ció de la diagnosi dels territoris analitzant potencialitats i  
planificant estratègies per implementar programes, projec-
tes i actuacions als Barris de Poble Sec, Torre Baró-Ciutat 
Meridiana, Trinitat Vella, La Bordeta i El Coll.  

Margarita Maestro Ortin
Directora Programa Treball als Barris

Barcelona Activa

Respostes concretes a necessitats diverses
El projecte ‘Treball als barris’ posa en marxa accions integrals conjuntes 
per promoure una major cohesió social i territorial en set barris de Barcelona

A l’empresa, totes i tots iguals
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Trencar el sostre de vidre. Aquest és l’objectiu del projecte 
Ariadna, Xarxa de mentoria que ha posat en marxa el Depar-

tament de Treball, coincidint amb el 8 de març, el dia Internacio-
nal de les Dones Treballadores. 

Sara Berbel, directora general d’Oportunitats en el Treball ex-
plica que la Xarxa de Dones Mentores vol promoure accions per 
facilitar l’accés de les dones a càrrecs de responsabilitat. “Se’ls 
vol donar més visibilitat i enfortir la presència de les dones en 
tots el àmbits de presa de decisions”. 

Per parelles 
Del març de 2008 al març de 2009 es formaran 50 parelles 
de dones arreu de Catalunya. Les 25 mentores són les dones 
voluntàries que donaran suport a altres 25 dones, explicant la 
seva experiència professional i ajudant-les perquè potenciïn les 
seves habilitats personals i professionals.

El Departament de Treball posarà recursos com ara espais de 
trobada i recursos formatius i tecnològics amb web intranet. Les 
dones mentores i les mentoritzades han de comprometre’s de 
manera activa en aquest intercanvi i assessorament professional. 

Tres anys d’estancament 
Segons les dades del gràfic que es publica, les dones estan 
estancades en els llocs directius, des de 2005, el primer any del 
qual es té l’estadística. Sara Berbel ho atribueix “a una  cultura 
organitzacional regida pels valors masculins, on els estereotips 
de gènere atorguen als homes una capacitat natural de lideratge 
que no s’adjudica a les dones, dificultant o impedint el desenvo-
lupament d’aquest potencial femení”. 

Però no es lluita només contra una causa professional perquè, 
com remarca Berbel, “les tasques domèstiques i d’atenció i cura 
de les persones dependents encara recauen majoritàriament en 
les dones i la necessitat de compatibilitzar aquestes responsa-
bilitats amb el temps de treball és una de les principals causes 
de l’estancament de les dones en els llocs de presa de decisió, 

Xarxes de tu a tu

2004 IV Trim. 2005 IV Trim. 2006 IV Trim. 2007 IV Trim.
Dones
Població ocupada (en milers) 1.235,3 1.413,0 1.469,3 1.510,1
Població ocupada directiva (en milers) n.d. 91,5 95,2 97,6
% de directives n.d. 6,5 6,5 6,5
Homes
Població ocupada (en milers) 1.834,8 1.946,2 1.982,7 2.037,2
Població ocupada directiva (en milers) n.d. 181,8 182,8 192,4
% de directius n.d. 9,3 9,2 9,4
Ambdós sexes
Població ocupada (en milers) 3.130,1 3.359,2 3.452,0 3.547,3
Població ocupada directiva (en milers) 248,6 273,3 278,0 290,0
% de directius i directives 7,9 8,1 8,1 8,2

(*) Variació en punts percentuals per al % de directius i de directives.

CATALUNYA

perquè els càrrecs directius exigeixen una disponibilitat horària 
que és incompatible amb les exigències familiars”.

La conclusió afecta al conjunt de la societat. Berbel diu que 
“mentre no existeixi igualtat en el repartiment de les tasques a la 
llar serà impossible una igualtat total en l’accés i permanència al 
treball remunerat entre dones i homes”. 

Desigualtat en la remuneració
Una dada poc coneguda (les empreses són força opaques pel 
que fa a proporcionar les dades reals de remuneració de les per-
sones directives) és la diferència salarial entre homes i dones, 
Sara Berbel ens dóna informació recent citant un estudi de la 
Cambra de Comerç de Barcelona, del gener de 2008, L’impac-
te econòmic de la pèrdua de talent femení on s’afirma que els 
homes amb càrrecs directius a l’Administració pública i a empre-
ses de més de 10 persones treballadores cobren 61.624 euros 
anuals bruts de mitjana, mentre que les dones perceben 30.012 
euros en la mateixa categoria professional, és a dir, la meitat. 
Diu Berbel que “la diferència salarial s’explica, d’una part, per 
les característiques del teixit empresarial català, de menor di-
mensió, de mitjana, que les empreses d’altres comunitats, però 
també es deu a l’escassa presència de dones en alts càrrecs 
directius respecte els homes, ja que el gruix de dones directives 
es troba als llocs de decisió intermedis. En darrer terme, mos-
tren la menor valoració de les directives vers els directius”.

Estratègia per trencar el sostre de vidre
Tot indica, doncs, que estem davant d’un peix que es mossega 
la cua: hi ha poques dones i això influeix en què estiguin poc 
valorades. Sens dubte, el programa de Dones Mentores està 
més que justificat com una estratègia més per aconseguir que 
les dones desenvolupin les capacitats de lideratge i es trenqui 
el sostre de vidre. Un pas que ha de repercutir sens dubte en la 
igualtat més enllà de l’àmbit professional.  

Manolita Sanz 

EVOLUCIÓ DELS LLOCS DE TREBALL DE DIRECTIUS/VES 
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El programa de mentoria que impulsa Treball vol enfortir la presència 
de directives a l’empresa
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Per Marga Solé

Amb l’aplicació de la Llei d’Igualtat molts governs estan 
a prop de la paritat, el primer, el d’Espanya amb més 

dones que homes, però a la pràctica, les dones encara no 
són majoria als municipis, tot i que la seva participació po-
lítica s’està caracteritzant per una nova manera d’exercir 
el govern i el poder on es veu un apropament entre la vida 
quotidiana i la política. Així, amb els darrers canvis socials i 
legislatius s’estan produint transformacions de les estructu-
res de govern local. Aquests canvis impliquen un augment 
de dones en càrrecs de responsabilitat i presa de decisions 
que, alhora, necessiten consolidar el seu lideratge.

 L’Institut de Formació Política per a Dones de l’Àrea 
d’Igualtat i Ciutadania de la Diputació de Barcelona neix amb 
aquest objectiu: oferir aquest 2008 un programa per pro-
moure la formació política de dones electes i responsables 
polítiques de la província. La intenció és consolidar els lide-
ratges locals femenins, facilitar la participació sociopolítica 
de les dones en tots els àmbits, tot reduint la feminització 
d’algunes regidories.

Així, fins al mes de desembre, les dones que ho desitgin 
poden participar en cinc àmbits que s’emmarquen en dife-
rents àrees formatives: Política local i gènere; Comunica-
ció; Habilitats i competències directives; Gestió estratègica 
i lideratge de gènere, i Xarxes i apoderament. Cadascuna 
d’aquestes àrees està estructurada en diversos apartats i 
cursos que són impartits per una professora diferent. L’Ins-
titut ofereix l’adquisició de coneixements, d’eines i habilitats 
que permetin no només afermar, sinó també incrementar 
els lideratges femenins i la participació política en l’esfera 
local.

Si fem un repàs a les dades que ens ofereix la Federación 
Española de Municipios y Provincias (FEMP) veiem que l’any 
2003 hi havia a Espanya un 23,27% de regidores mentre 
que el 2007 n’hi ha un 29,59%, el que representa 6,32 
punts més. Si apropem les dades analitzades per la Diputa-
ció a la província de Barcelona, en els seus 311 municipis 

hi ha un 32,78% de dones representades, un percentatge 
que ha pujat cinc punts des de les últimes eleccions munici-
pals. Pel que fa a dones alcaldesses,a Espanya representen 
un 15% i a la província de Barcelona, un 14,15%. Ara bé, 
la mostra es redueix a mesura que s’ascendeix a llocs de 
decisió, malgrat que més de la meitat de les dones que són 
càrrecs electes tenen responsabilitats de govern.

En aquest context, l’Institut de Formació Política per a Do-
nes vol reforçar els àmbits com el lideratge, les habilitats i 
competències directives o la gestió estratègica. L’objectiu 
és que s’incrementi la presència de dones en tots els àm-
bits polítics, també en aquells que tradicionalment han estat 
més masculinitzats i es vagin compaginant amb les regi-
dories anomenades de benestar social, com salut, sanitat, 
cultura, educació, ensenyament o joventut, habitualment 
assignades a dones. 

La força de l’autoritat personal
Si bé els cursos ja han començat, en alguns àmbits encara 
queda molta oferta fins el mes de desembre. Així, pel que 
fa a l’àrea d’Habilitats i competències directives, es pot par-
ticipar en un taller de Construcció de rol de la responsable 
política local, amb l’objectiu de recolzar a les participants 
en la tasca de delimitar la seva força i la seva singularitat, a 
partir de l’autoritat personal. Aquesta sessió serà impartida, 
el 3 de juliol per Toña Pou, llicenciada en Psicologia.

En l’àrea de Gestió estratègica i lideratge de gènere, Esther 
Barberà, catedràtica de psicologia i membre fundadora de 
l’Institut Universitari d’Estudis de la Dona de la Universitat de 
València analitzarà i posarà en pràctica, el 18 de setembre, 
nous models de lideratge, amb els seus avantatges, obsta-
cles i dificultats. El 2 d’octubre David Hernández, llicenciat 
en Sociologia, parlarà d’Orientació i planificació estratègica 
amb l’objectiu d’oferir conceptes i claus metodològiques i 
estructurals per desenvolupar el pensament estratègic, des-
fent-se de l’anècdota concreta de la gestió quotidiana.

Assolir la paritat real i consolidar 
els lideratges femenins
L’àrea d’Igualtat i Ciutadania de la Diputació de Barcelona crea un Institut per 
promoure la participació i la formació política de les dones en els governs 
locals 

Sessió del curs Reptes de les polítiques de gènere al món local, amb Soledad Murillo
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Pel 28 d’octubre, Carme Freixa, psicòloga i assessora de 
la regidoria de Nous Usos del Temps de l’Ajuntament de 
Barcelona, ensenyarà la gestió estratègica del temps per 
a la pràctica política, i a aplicar les més recents reflexions 
sobre la conciliació de la vida personal, familiar i laboral, a 
les responsables de polítiques locals. També s’abordaran 
temes com la violència de gènere i les necessitats de les 
dones en les societats actuals.

Pel que fa a les dones joves i les seves condicions de vida, 
Gisela Navarro, presidenta de l’àrea de Serveis personals de 
l’Ajuntament de Viladecans, parlarà el 21 d’octubre de les 
necessitats, interessos i demandes, sexualitat, habitatge i 
treball i eines polítiques per a la promoció de les dones 
joves en la participació de la vida local.

Contextos polítics i subtilesa dels estereotips
El curs Jo política permetrà reflexionar sobre els contextos 
polítics i la subtilesa dels estereotips de gènere que repro-
dueixen els obstacles i impedeixen la permanència i parti-
cipació política de les dones. Estarà impartit, el 6 de no-
vembre, en un fòrum conjunt entre Dolors Renau, psicòloga 
que va ser diputada al Congrés; Magda Oranich, advocada i 
periodista i Eulàlia Vintró, catedràtica de filosofia grega que 
va estar diputada al Congrès i al Parlament de Catalunya i ha 
estat també regidora de l’Ajuntament de Barcelona.

Mary Nash, catedràtica d’Història Contemporània (UB) i 
directora del grup de recerca: Multiculturalisme i Gènere, 
impartirà el curs: Immigració i gènere, el 19 de novembre, 
i farà una anàlisi del fet migratori des de la perspectiva de 
gènere i els seus impactes en l’espai local.

De la feminització de la pobresa en parlarà Fina Rubio, pre-

sidenta de la Fundació SURT,  el 27 de novembre on farà un 
diagnòstic sobre els efectes d’aquesta pobresa a la nostra 
societat, de l’empitjorament de les condicions de vida, de 
les famílies monomarentals i de les eines i instruments de 
les polítiques locals i dels serveis socials.

L’exministra de Cultura, Carmen Alborch, tancarà els 
cursos el 4 de desembre, amb la temàtica  de Xarxes i 
apoderament, per aprendre a potenciar pactes polítics que 
incrementin la presència de les dones a l’esfera pública i 
política i també per construir xarxes que permetin la creació 
d’aliances estratègiques per dur a terme polítiques concre-
tes i mostrar així la força de la diversitat de les dones. 

Segons la periodista María Carmen Juan, llicenciada en 
Ciències de la Comunicació i subdirectora del programa 

de ràdio Julia en la Onda, d’Onda Cero, que ha impartit el ta-
ller Habilitats comunicatives en els mitjans de comunicació, 
la iniciativa de la Diputació de Barcelona de crear un Insti-
tut de Formació Política per a Dones li ha semblat genial. 
“Penso, però, que les classes haurien de ser una mica més 
extenses, en el meu cas pot ser també seria necessària l’or-

ganització de programes en una emissora de ràdio local o 
en un televisió municipal que facilités a les dones polítiques 
o tècniques la possibilitat de fer pràctiques, i això també 
els serviria per aprendre a participar en tertúlies i debats “, 
apunta Juan.

El perfil d’assistència al curs d’Habilitats comunicatives 
en el mitjans de comunicació és de dones joves, regido-
res i alcaldesses d’edats, entre 20-30 anys, casades o no 
casades però sense fills, i gent gran, a partir dels 50, la 
majoria, divorciades. En canvi, les dones de mitjana edat 
no hi han tingut presència. Segons la professora, les dones 
es prenen més el seu càrrec públic com un parèntesi. “Una 
dona és més fàcil que abandoni el seu càrrec quan porta 
dos mandats i, en canvi, un home, si abandona, no ho fa a 
voluntat pròpia”.

Les seves alumnes han estat dones amb càrrecs públics 
amb inquietuds i problemes al posar-se davant d’un mit-
jà de comunicació, preocupades per saber comunicar. 
Aquesta qüestió, segons la periodista, “a d’altres països 
s’ensenya a l’escola i aquí també s’hauria de fer”. 

periodista, professora del taller 
‘Habilitats comunicatives 

en els mitjans de comunicació’

María Carmen Juan, Una dona és més fàcil 
que abandoni el seu càrrec 
quan porta dos mandats

Participants dels cursos
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Del 14 al 18 de juliol se celebrarà al Centre de Noves Tecnologies Citilab, a 
Cornellà, la 1a Universitat d’estiu de les Dones. L’objectiu d’aquesta iniciativa, 
organitzada per la Universitat de Barcelona i l’Ajuntament de Cornellà a través 
del CIRD, és el d’oferir una formació alternativa en matèria d’igualtat de gènere 
que permeti actualitzar coneixements, intercanviar informació i opinions i analitzar 
temes d’actualitat des de la perspectiva de gènere

Universitat d’estiu de les Dones

En aquesta primera edició, la Universitat d’estiu de les 
Dones presenta un programa de quatre cursos de 20 

hores, centrats en les àrees d’Art i Humanitats i de Societat 
i Política.
Paral·lelament a les àrees de coneixement, la programació 
també inclou, per les tardes, un conjunt d’activitats comple-
mentàries, entre les quals hi ha: teatre gestual, les dones 
als conflictes armats, les dones i el poder de la màgia, his-
tòria del feminisme, les dones compositores... concerts de 
gospel i de música tradicional napolitana.

Les dones i les filosofies
• Les pensadores del món clàssic: les pitagòriques. Diòtima 
de Mantinea i Aspàsia de Milet. Filosofia i Ciència a l’hel-
lenisme: Caterina d’Alexandria. Hipatia d’Alexandria
• La filosofia medieval: Hildegarda de Bingen. Heloïsa del 
Paràclit. L’humanisme de Christine de Pizan. Les revolucio-
nàries franceses: Olympe de Gouges. Mary Wollstonecraft 
• Socialisme i feminisme al segle XIX: Flora Tristan 
• Clara Campoamor i el vot femení
• Frederica Montseny i l’anarquisme. Hannah Arendt i la na-
talitat
• María Zambrano i la raó poètica
Professores: Conxa Llinàs, catedràtica de filosofia de l’Ins-
titut Mercè Rodoreda de l’Hospitalet de Llobregat i Anna 
Masó, doctora en Filosofia

La veu de les dones a les diferents religions
• Antropologia i el perquè de les religions
• Raons de la teologia feminista
• L’espiritualitat de l’antic Israel: el judaisme
• El pensament després de l’holocaust
• És possible ser dona i cristiana?
• Què en diem les dones
• Conèixer l’Islam
• L’espiritualitat sufí
• Feminisme i societat avui
Professores: Dolores Juliano, doctora en Antropologia. Les 

professores de Teologia Feminista i membres del Col·lectiu 
de dones en l’Església: Roser Solé, Maria A. Torrents, Ana 
Rubio, Neus Forcano, M. Pau Trayner i M. Antònia Sabater. 
Ndeye Andújar, vicepresidenta de La Junta Islàmica Catala-
na i Mercè Otero i Vidal, filòloga i feminista.

Polítiques de gènere
• La dona i la política: el perquè de les dones a la política
• La dona i el dret (I): el dret internacional i humanitari. Les 
dones enfront de les guerres. La tasca humanitària a favor 
de les dones
• La dona i el dret (II): el codi penal. La violència masclista
• La dona i el treball 
• El treball reproductiu
Professores: Dolors Renau, experta en formació política 
per a dones. Ujala Joshi, professora de Dret penal de la 
UB. Margarita Artal, experta en polítiques de gènere i Maria 
Martínez, professora de Teoria Econòmica de la UB.

Les dones i la cultura: absències i distorsions
• Dones i homes davant el món cultural. Els estereotips de 
gènere que es transmeten en l’actualitat
• Els gèneres i l’evolució de la cultura: absències i presèn-
cies de les dones en la història
• La imatge de les dones que construeixen els homes
• El paper de la dona en la societat del coneixement
• L’educació dels nens i les nenes: coeducació més que mai
Professores: Marina Subirats, catedràtica emèrita en So-
ciologia. Cecília Peraza. Les professores de la UB, Mary 
Nash i Mercè Coll. Núria Saló i  Amparo Tomé, professores 
de la UAB.

Taules rodones
- Homenatge a Simone de Beauvoir
- Les dones estem obertes a totes les espiritualitats
- Dones i lideratge
- Les dones i la seva participació a la política activa
- Equiparació dona-home en l’àmbit laboral. Plans d’Igualtat

Més informació
Centre d’Informació i Recursos per a les Dones de Cornellà. 
Tel:  93 474 28 41
www.ub.edu/estiudones
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de cara a la paret

Sobrevivint en parella Per Nani

L’esport català,
reducte sexista? 
Les darreres eleccions per renovar la junta 
directiva de la Unió de Federacions Espor-
tives de Catalunya (UFEC) eren una bona 
ocasió per a què aquest organisme, repre-
sentatiu de l’esport federat, donés entra-
da a les dones i, en conseqüència, oferís 
una imatge renovada i oberta al treball de 
l’esportista. Però tot segueix igual. L’única 
candidatura presentada durant el procés 
electoral va ser la de David Moner, que al 
llarg dels 12 anys anteriors no ha donat 
senyals, precisament, de tarannà igualitari 
i que ha mantingut les dones allunyades de 
la seva junta. 

Moner va tancar el seu darrer mandat sen-
se directives i afrontarà els quatre propers 
anys amb una junta formada per 10 homes, 
ni una sola dona, ni tan sols per allò de co-
brir les aparences. I això passa a la UFEC, 
un organisme que pel seu caràcter repre-
sentatiu hauria de complir la Llei d’Igualtat, 
una entitat que, a més a més, es nodreix 
d’ajuts oficials que arriben sense que a cap 
càrrec li molesti subvencionar l’exclusió de 
la dona.  

Posem de cara a la paret:

A càrrec de La Cantant Calva

> Unió de Federacions Esportives
> VIIè Congrés de la Premsa Comarcal i Local
> 80 anys de la col·lecció A tot vent

Flagrant 
oblit 
L’Associació catalana de la premsa co-
marcal i local (ACPC), una entitat que 
aplega 126 publicacions de tot Catalunya, 
amb més de 25 anys de trajectòria, ha 
celebrat el seu congrés bianual amb un 
programa de gairebé 40 ponents i mode-
radors. I cal dir-ho així, en masculí, ja que 
la representació femenina era tan exigua 
que no arribava al 10%. La gent que s’ocu-
pa de difondre el discurs de l’actualitat al 
territori només ha convidat a tres dones 
perquè participin en les sessions de refle-
xió i debat del Congrés, no pas perquè les 
dones no facin, gestionin, dirigeixin i pen-
sin aquests productes mediàtics. Com tot-
hom sap, en el periodisme cada cop n’hi 
ha més de dones. L’oblit, de tan flagrant, 
sembla deliberat, sobretot si ens atenim 
a la composició del jurat del II Premi de 
Periodisme que es va concedir durant el 
Congrés, a que no endevinen de quin sexe 
eren els seus components? Doncs sí, l’han 
encertat, tot homes. Qui enfàticament 
s’autoanomena la premsa de casa, s’obli-
da que a casa hi ha homes i dones, dones 
que, per cert, també compren i llegeixen 
el diari.  

Bufen 
vents misògins  
La col.lecció A tot vent celebra el 
seu vuitantè aniversari editant 80 
títols de la seva emblemàtica col.
lecció (la de color taronja). La tria 
pretén ser un cànon de literatura 
universal. Tot i que també és un 
exemple de com es configura el 
prestigi literari, segons les opini-
ons i els gustos dels editors. Dels 
80 títols només 12 els firmen do-
nes.Tot i que també és un exem-
ple de com es configura el presti-
gi literari, segons els origens dels 
editors. Dels 80 títols només 12 
són escrits per dones. Pel que fa 
a l’autoria catalana, sembla que 
els responsables de la llista no-
més han trobat dues autores que 
mereixessin l’honor d’inscriure el 
seu nom al costat de la pila d’es-
criptors catalans que han estat 
escollits. Ja se sap que la glòria 
és de mal compartir.  
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Butlleta de subscripciódones

El Drac
Passeig del Blai, 61
17800 Olot
tel.: 97 226 10 30
 
Llibreria Pròleg
Dagueria, 13
08002 Barcelona
tel./fax: 93 319 24 25
llibreriaproleg@llibreriapro-
leg.com
 
Llibreria Cap i Cua
Torrent de l’Olla, 99
08012 Barcelona
tel.: 93 415 60 82

Kioskero 
Facultat de Ciències 
de la Comunicació
08193 Bellaterra
tel.: 93 581 20 70 

Llibreria Viladrich
Despuig, 22
43500 Tortosa
tel.: 97 744 12 32
 97 751 03 01
llibreria@viladrich.com
 

Llibreria El Cau Ple
de Lletres
Cremat, 15
08221 Terrassa
tel./fax: 93 780 39 49

Llibreria Robafaves
Nou,9
08310 Mataró
tel.: 93 790 55 82
fax: 93 790 65 96
robafaves@robafaves.com
 
Llibreria Caselles
Major,46
25007 Lleida
tel.: 97 324 23 46
caselles@lleida.com
 
Llibreria La Capona
Gasòmetre, 41
43001 Tarragona
tel.: 97 724 12 33
lacapona@nil.fut.es

Llibreria Les Voltes
Plaça del Vi,2
17004 Girona
tel.: 972 20 19 69

 

Llibreria/Papereria 
Kronos
Rambla, 209
Sabadell
tel.:93 726 56 11
 
Llibreria Paideia
Santiago Russinyol, 40
08190 St.Cugat del Vallès
tel.:93 674 03 14

Llibreria La Gralla
Plaça Cabrits,5
08400 Granollers
tel.:93 879 49 70

Llibreria Les Punxes
Rosselló, 260
08008 Barcelona
tel.: 93 457 74 74
 
Quiosc Joan
Urgell-París
08036 Barcelona
 
La Central
Mallorca, 237
08008 Barcelona
tel.: 93 487 50 18
informacio@lacentral.com

La Llibreria
Ciutadans, 15
17004 Girona
tel.:972 20 48 18

Llibreria col·lector
Pau Claris, 168
08037 Barcelona
tel.:93 215 81 15

Ofi-Escolar Estel S.L.
Carme, 40
25300 Tàrrega
tel./fax: 973 310 337
info@ofi-escolarestel.com

Punts de distribució de la revista

dones
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àlbum de fotos

Les filles del 
Chimborazo
El projecte de Les filles del Chimborazo va sorgir arran 

d’un primer viatge a l’Equador al febrer de 2006. Vaig 
conviure amb algunes de les comunitats indígenes quítxues. 
La situació política i econòmica que pateix el país ha endurit 
encara més aquest poble, ja discriminat històricament.

Dins d’aquesta problemàtica, el paper de la dona quítxua 
en les comunitats és primordial com a manteniment de la fa-
mília i la delicada economia local de subsistència. Però com 
a dones han estat doblement objecte de discriminació: per 
ser dones i per ser indígenes. La intenció del reportatge és 
donar a conèixer el dia a dia d’aquestes dones. Dones que 
mantenen la identitat d’un poble i una cultura, i que alhora 
comencen a organitzar-se per al desenvolupament i el futur 
de les seves comunitats.

Fotos i text per Laura Guerrero
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àlbum de fotos

Laura Guerrero 
Laura Guerrero (Badalona, 1971) és una fotògrafa 
jove i compromesa que, a partir dels seus estudis 
de fotografia, de dibuix i pintura, vol oferir-nos 
la seva visió del món en sintonia amb aquells 
que tenen coses a dir i a mostrar. Ha treballat 
per moltes publicacions, ha fet exposicions i 
actualment col·labora a La Vanguardia
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Mi querida hija Hildegart
Carmen Domingo

Al juny de 1933, Aurora Rodrí-
guez va assassinar a trets a 
la seva filla Hildegard, de 18 
anys, periodista, i educada amb 
l’objectiu de convertir-se en un 
ésser perfecte. Domingo (Barce-
lona, 1970), autora d’obres que 
recuperen la història ignorada de les dones –Nosotras tam-
bién hicimos la guerra, Con voz y voto, entre altres— com-
pleta les dades d’aquell episodi i la vida d’Aurora, que va 
passar els seus darrers dies en un sanatori mental. El llibre 
és també un interessant relat d’una època on les dones 
començaven a deixar constància de la seva presència.
Destino – 20 euros  

Arlington Park
Rachel Cusk

Un únic dia en la vida de les 
famílies d’un barri residencial del 
centre d’Anglaterra serveix per 
a què l’autora deixi al descobert 
la falsedat de les seves amables 
aparences. Cusk (Canadà, 1967) 
mostra la frustració i, fins i tot, 
la bogeria, de mullers i mares que es debaten entre els 
seus somnis i la realitat. L’autora, formada a Los Ángeles 
i Oxford, ha publicat sis obres (La salvación de Agnes, 
Mucha suerte, sobre la maternitat), i va ser escollida al 
2003 per la revista Granta com a una de les millors i més 
innovadores escriptores britàniques.
Lumen – 19,90 euros

 

No ha de ser fàcil arribar als 88 anys i mantenir la indepen-
dència de pensament i la capacitat autocrítica. A aquesta 

edat sembla que el més habitual sigui una certa condescendèn-
cia amb la pròpia vida i els seus actes, posició amb la que deu 
resultar més còmode enfrontar-se a ja inútils balanços i possi-
bles penediments. Però no és aquest el cas de Teresa Pàmies 
(Balaguer, Lleida, 1919), amb experiència en mil batalles que 
no han domat ni la seva actitud ni el seu llenguatge, i tampoc 
la seva força per deixar document escrit dels passatges més 
durs de la seva vida, com la mort del seu company amb qui 
va compartir somnis i militància. Pàmies, autora de més de 
50 títols entre assaigs, novel·les, llibres de viatges i tex-
tos autobiogràfics, va publicar el febrer Informe al difunt 
(La Campana), un llibre de gairebé 100 pàgines que és un 
comiat del marit perdut, Gregorio López Raimundo, i també 
una forma personal de desfogar-se per la seva llarga malal-
tia, i ocasió per fer arribar al difunt els darrers retrets i les 
últimes paraules d’amor. 

La trajectòria de Pàmies és la d’una dona treballadora i for-
ta, caràcter que diu haver heretat dels seus pares, a l’igual 
que la militància comunista que va marcar la seva vida. Del 
seu pare va guardar un consell del que en va fer llei: “Em 
va dir «No et deixis domesticar», i això és el que he 
intentat; sempre he estat lliure, com a dona, com a 
muller i com a militant, fins i tot, sota les estrictes 
normes comunistes”. 

La victòria de Franco la va dur a l’exili, va viure a Cuba, Re-
pública Dominicana, Mèxic –on va estudiar Periodisme– Pra-

Teresa Pàmies, 
una dona lliure
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Per M. Eugenia Ibáñez
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Los enfermos 
erróneos
Sònia Hernández

Els protagonistes 
dels vuit relats 
d’aquest volum 
tenen com a nexe 
comú una mateixa 
malaltia, real o imaginària, i el seu diagnòstic 
final l’haurà de fer el lector. La por al futur, 
els dubtes sobre la pròpia identitat i l’angoixa 
davant el present són els dilemes als que 
s’enfronten personatges diversos com el 
supervivent d’un accident, l’arxivera que 
tem desaparèixer o l’escriptor que investiga 
en estranyes teories. Hernández (Terrassa, 
1976) és periodista i crítica literària, i ha 
publicat el poemari La casa del mar.
La Otra Orilla – 18 euros

Y punto
Mercedes Castro

Novel·la a cavall entre 
el gènere negre i la 
crònica social, Castro 
(Ferrol, A Coruña) va 
començar a escriure-
la en el darrer curs 
de Dret i la va acabar set anys 
després. En aquest temps, l’autora va publi-
car diversos relats en volums col·lectius, va 
escriure una antologia bilingüe de Rosalía de 
Castro, una edició crítica de Pérez-Galdós, 
un poemari i set llibres de contes infantils. 
Y punto presenta en societat la policia Clara 
Deza, dona en un món hostil i contradictori 
que un dia descobreix els entrellats d’un 
cas que pot donar un gir en la seva carrera 
policial. 
Alfaguara – 19,50 euros

Diario de 
Golondrina / 
Diari a l’Oreneta
Amélie Nothomb

L’autora pren una veu 
masculina per donar 
vida a un personatge 
complex que, després 
de la pèrdua d’un gran 
amor, pateix el bloqueig de les emocions. 
Per sortir d’aquesta situació inicia un diari en 
el que l’home descobreix que la via per recupe-
rar el plaer passa per la música i l’assassinat. 
Primer mata per encàrrec i després per pur 
plaer. Nothomb (Kobe, Japó, 1967) es va 
convertir a partir de la seva primera novel·la, 
Higiene del asesino, i en especial després de 
l’aparició d’Estupor y temblores, en una de les 
autores en llengua francesa de major projec-
ció internacional.
Anagrama / Empúries – 12 euros

ga i París. Va treballar de costurera, dependenta, dona de la neteja i 
va aprendre a manipular la llana i la seda, tasques que compaginava 
amb la cura de quatre fills, la vida clandestina de López Raimundo i 
les exigències de la seva militància, que incloïen col·laboracions en 
publicacions i emissores del PC i del PSUC. Va escriure a París Testa-
ment a Praga, llibre basat en les memòries del seu pare, amb el que 
va guanyar, l’any 1971, el premi Josep Pla, i amb la carta de l’edi-
torial Destino i la informació publicada a La Vanguardia a modus de 
credencials es va presentar a l’ambaixada espanyola per sol·licitar el 
passaport que en altres ocasions li havien denegat. Aquesta vegada 
va haver-hi sort i a partir d’aquella data es va instal·lar a Barcelona on 
es va guanyar la vida traduint de l’anglès al castellà 22 llibres per a les 
editorials Grijalbo i Martínez Roca, i col·laboracions en publicacions 
com Mundo Diario, treballs que va anar abandonant a mida que publi-
cava obra pròpia –Quan érem capitans, Amor clandestí, Va ploure tot 
el dia, Jardí enfonsat i una biografia de Dolores Ibárruri, entre altres–. 
L’any 2001 es va convertir en la segona dona que, fins a la data, i 
després de 39 anys d’història del guardó, ha rebut el Premi d’Honor 
de les Lletres Catalanes. La primera, l’any 1980, va ser Mercè Rodo-
reda. Després d’Informe al difunt, l’autora diu sentir-se cansada per 
escriure més llibres, però manté les seves col·laboracions setmanals 
al diari Avui i a l’emissora Catalunya Ràdio.

Els valors del feminisme
Pàmies viu en un senzillíssim pis del carrer de Casanova de Barcelona, 
enfront del mercat del Ninot. Les seves parets estan cobertes de qua-
dres, dibuixos i fotografies que recreen la pel·lícula de la seva vida. En 
un racó d’una petita sala, la cadira de braços en la que López Raimundo 
sovint s’asseia i on va estar postrat els darrers mesos de la seva vida. 
L’escriptora analitza l’evolució de la seva obra al llarg de 40 anys que 
jutja ara “més serena”, alliberada de “la nostàlgia i el protagonisme 
de les coses passades” i amb un contingut molt més crític: “Jo ara 
seria incapaç d’escriure Quan érem capitans, que té un excés 
d’utopia i lírica”. 

Manté que el comunisme és “un projecte inconclús”, però matisa 
que fa temps que va descobrir que el marxisme mai va estar en pos-

sessió de la veritat. Es va donar de baixa del PSUC quan aquest 
es va submergir en Iniciativa per Catalunya (IC), i des de llavors no 
milita en cap partit. Considera que un dels fenòmens negatius dels 
polítics professionals és viure al marge de la realitat quotidiana de la 
gent i li molesta el victimisme de la política catalana: “Hem de ser 
l’únic país del món que es planteja cada dia d’on venim, cap 
a on anem i el poquet que ens estimen”. Pàmies, que va patir la 
condició de ser membre d’una família obrera, afirma que avui exis-
teix un fanatisme d’esquerres que impedeix que s’aclareixin totes les 
barbaritats comeses durant la guerra civil: “Si s’ha de recuperar 
la memòria històrica s’haurà de recordar també la gent que 
va ser afusellada a la carretera de l’arrabassada pel simple 
fet d’anar a missa”.

De conversa llarga, concreta, precisa, Pàmies es mostra satisfeta 
per la cada vegada més freqüent presència de la dona en tots els 
sectors de la societat, encara que matisa aquest èxit: “No utilitzem 
en la forma correcta la llibertat i els drets assolits, perquè 
l’objectiu de la dona d’avui és comportar-se igual que els ho-
mes, amb autoritarisme i afany de poder, fet que tira pel 
terra les teories de Virgina Wolf en el llibre Tres guineas”. Els 
valors feministes que defensa l’autora són els que es deriven de la 
seva condició de mare, antiviolència, capacitat per escoltar, mode-
rar, rectificar i administrar, però sense demostrar que és ella la que 
mana: “Aquella frase tan viril de no em baixo els pantalons és 
profundament reaccionària”.  

El plaer de llegir dues vegades
Teresa Pàmies llegeix ara Fa mil anys que sóc aquí, de la 
italiana Mariolina Venecia, darrer Premi Llibreter, però afirma 
que es troba en la fase de les relectures que li ofereixen més 
matisos que els que va obtenir en una primera lectura. Diu 
haver gaudit amb Memorias de la melancolía, llibre en el que 
María Teresa León va convertir en literatura els símptomes 
que l’alzhèimer anava mostrant. Li agrada l’obra de Maria Bar-
bal i, com no, la de Sergi Pàmies, el seu fill.
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El prestigiós festival Únicas s’ha consolidat 
per la filosofia que ofereix, per la coherència 
en la seva programació i perquè reflecteix i 
celebra la creativitat femenina com cap altre 
festival ho havia fet fins al moment. Un punt 
fort d’aquest espectacle és aconseguir que 
grans intèrprets femenines d’arreu del món 
coincideixin a Barcelona des del mes de juny 
fins mitjans de juliol amb el denominador 
comú de la qualitat vocal, la seva riquesa 
compositora i la gran capacitat d’emocionar 
al públic.
Si t’agrada la bona música, no et perdis 
aquesta aposta musical de Lil Castagnet, di-
rectora artística d’aquest festival de veus fe-
menines. Tria l’estil musical que més t’agradi 
i a gaudir!

Marianne Faithfull actuarà el 2 de juny
Haris Alexíou actuarà el 10 de juny
Sinéad O’Connor actuarà l’11 de juny
Ani Choying Drolma actuarà el 16 de juny
Sor Marie Keyrouz actuarà el 16 de juny
Mayte Martín actuarà el 19 de juny
Ute Lemper actuarà l’1 de juliol
Suzanne Vega actuarà el 7 de juliol

Lloc: Palau de la Música Catalana
Carrer de Sant Francesc de Paula, 2
Telèfon: 93 452 45 05
Data: Fins el 7 de juliol de 2008   
Hora: 21.30 hores
Més informació: 
www.festivalunicas.com 

7 artistes aragoneses
Visibilitzar l’art de les dones aragoneses és l’objectiu de la mostra 
7 artistas aragonesas que aplega obres de set il·lustradores pres-
tigioses com són Eva Armisen, Julia Dorado, Silvia Pennings, 
Mapi Rivera, Teresa Salcedo, Alicia Vela i Lina Vila. 

Les novetats de la perspectiva femenina s’observen tant en la 
seva relació amb allò altre, amb el context físic i social, com en la 
forma en què la pròpia autora 
es fa part de la seva obra. La 
visió femenina sol preferir una 
presència dramatitzada, apa-
reixent la pròpia artista com a 
protagonista, ja sigui a través 
dels mecanismes del ritual i la 
performance com ho expres-
sa Mapi Rivera, o amb l’adop-
ció d’un personatge que pot 
resultar pròxim al còmic com 
l’ideat per Eva Armisen. 

Lloc: 
Galería Aragonesa del Arte
C/ Fita, 19, Saragossa
Telèfon: 976 221 757
Data: Fins el 12 de juliol de 
2008
Més informació: 
www.aragonesadelarte.com 

EXPOSICIONS

IV Festival 
d’intèrprets femenines

MÚSICA
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Magdalena Abakanowicz
L’Institut Valencià d’Art Modern (IVAM) té com a objectiu la 
investigació i difusió de l’art del segle XX. El seu programa 
d’activitats ofereix: col·leccions permanents, exposicions, tem-
porals, conferències, cursos, tallers i edició de publicacions. 
I una de les exposicions 
que romandrà al Centre 
Julio González, inaugurat 
el 1989, serà la de Mag-
dalena Abakanowicz, 
qui va néixer a Varsòvia 
(Polònia), l’any 1930. 

Abakanowicz va ser 
una figura destacada de 
l’escola polaca del tapís. 
En les seves composici-
ons va recórrer sovint a 
elements escultòrics. La 
seva originalitat radica en el trasllat dels seus coneixements 
sobre tapiceria a l’escultura a partir d’uns experiments realit-
zats en la dècada dels seixanta. Les seves obres, on es repe-
teixen formes de cap o tòrax, són representades en tonalitats 
fosques i expressen temes com l’anonimat i l’esteorotip o la 
corrossió i la malaltia. 

Lloc: Centre Julio González
Carrer de Guillem de Castro, 118  València
Telèfon: 96 386 30 00
Data: 22 de juliol fins el 7 de setembre de 2008  
Més informació: 
www.ivam.es 
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L’exposició mostra la lluita de les dones pels drets i les llibertats 
a Catalunya i al món, recuperant la memòria del paper de les 
dones a la societat. Lluita  en la defensa que han fet dels seus 
drets i dels drets humans per mitjà d’iniciatives individuals i res-
postes col·lectives. I també, la influència que ha exercit el con-
text internacional en els moviments socials dels nostre país.

“Aquesta exposició del Museu d’Història de Catalunya és un 
fet important en el procés llarg i fecund de recuperació de la 
història de les dones”, diuen les Comissàries, la historiadora 
Mary Nash i Maria Lluïsa Penelas. I és que amb aquesta mostra 
es reconeix i es visualitza “la riquesa, la pluralitat i el dinamis-
me de l’actuació de les dones al llarg del temps a partir del fil 
conductor de la seva lluita per assolir la llibertat, els drets i la 
ciutadania”.

L’exposició s’articula  en 10 àmbits, que s’inicien en el món 
grecoromà i la tradició judeocristiana i finalitzen amb El mur 
del silenci, una polifonia de veus que reflecteixen els reptes a 
casa nostra.

S’hi exposen gairebé 300 objectes originals entre cartells, 
fotografies, llibres, documents o peces diverses que permeten 
veure el recorregut històric del pensament i moviment feminista 
internacional i, especialment, el desenvolupament que ha expe-
rimentat a Catalunya. 

Lloc: Museu d’Història de Catalunya 
Fins el 20 de juliol de 2008 

Viajeras a La Habana

DONES. Els camins de la llibertat

l’estenedor d’idees

El 4 de juny, l’artista i cantant Martirio presenta a Madrid 
Viajeras a la Habana, un treball de la historiadora Isabel 
Segura i de la fotògrafa Pilar Aymerich. “Un llibre 
que ve de lluny i que ha fet un llarg recorregut”, segons 
que diuen les autores a propòsit de la idea i gestació 
d’aquest llibre, on imatges i paraules conviuen d’una 
forma harmònica i suggerent. El llibre aplega els recor-
reguts per les diferents Havanes (la colonial, la de Ba-
tista, la revolucionària), viscudes per les protagonistes 
de les històries: Eulàlia de Borbón, Zenobia Camprubí, 
Maria Zambrano i Maria Teresa León, les quals desgranen les seves impressions i 
vivències de la ciutat caribenya en el moment històric en què hi van viatjar. 

Les fotografies de Pilar Aymerich busquen en L’Havana contemporània les resso-
nàncies d’aquelles emocions i d’aquells paisatges aconseguint un joc de mirades 
retrospectives i actuals en les que podem descobrir, com en un palimpsest, la ciutat 
antiga, la de sempre i la d’ara mateix.  
Lloc: Libreria de viaje  Data: 4 de juny  Hora: 19’30 h.

Ruth Elizabeth Davis va néixer el 5 d’abril de 1908 a Lowell, Massachusetts (Estats 
Units d’Amèrica) i va ser una de les actrius més carismàtiques del Hollywood daurat. 
Enguany se celebra el centenari del naixement d’una gran actriu que va treballar al costat 
dels grans actors nord-americans com, per exemple, James Stewart o Errol Flyn. La 
protagonista de la pel·lícula Eva al desnudo va tenir una carrera artística molt llarga: 60 
anys i més d’un centenar de títols rodats. Les seves 10 nominacions a l’Òscar li van valer 
dues estatuetes, les peces més preuades de Hollywood. 

Bette Davis interpretava, moltes vegades, personatges allunyats dels rols tradicionals 
de la dona. Eren dones perverses, sense escrúpols i del tot autosuficients. Només cal 
recordar dues de les seves pel·lícules: La Loba i Jezabel.

L’any 1989, Davis va recollir el Premi Honorífic Donostia del Festival de Cinema de Sant 
Sebastià. L’actriu va morir un 6 d’octubre de 1989 a Neuilly-sur-Seine, França.
Si estimes el setè art, cal visitar la pàgina web oficial de l’actriu: www.bettedavis.com  

Bette Davis   

CENTENARI
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L’associació Abuelas de Plaza de Mayo, creada al 1977, encara avui busca els néts i nétes, descendents dels seus fills i filles que van 
desaparèixer a causa del terrorisme d’Estat, per restituir-los a les seves famílies d’origen i per a què recuperin les seves històries per-
sonals i familiars. Des de fa 31 anys, l’associació Abuelas de Plaza de Mayo cerca la veritat, la justícia i el manteniment de la memòria 
històrica i social. Fins ara han trobat 88 néts i nétes, a qui han pogut restituir el seu passat.

A finals de 1989, la lluita d’aquesta associació va aconseguir 
que s’incorporés a la Convenció Internacional dels Drets dels 
Infants, els articles 7, 8 i 11, per garantir a tothom el dret 
a la identitat. Han creat, amb l’ajut de l’Estat, la Comissió 
Nacional pel Dret a la Identitat (CONA) http://co.na/ i el 
Banc Nacional de Dades Genètiques, on guarden les dades 
de les famílies que encara no han trobat al o la descendent 
que busquen.
La Comissió d’Oslo, que avalua les candidatures del Nobel 
de la Pau, ha acceptat a les Abuelas de Plaza de Mayo i els 
resultats de l’elecció es coneixeran el desembre d’enguany.
Per acompanyar la candidatura, es poden aportar adhesio-
ns, enviant el text següent: “M’adhereixo a la candidatura de 
l’associació Abuelas de Plaza de Mayo pel Premi Nobel de 
la Pau”, junt amb el nom i cognom, la professió, l’adreça, la 
localitat i el país al correu electrònic: 
nobelabuelas@gmail.com

Candidatura de l’Associació ‘Abuelas de Plaza de Mayo’ 
d’Argentina al Premi Nobel de la Pau

Les estratègies de les dones en l’ús dels fluxos migratoris, la seva participació en determinats 
sectors del mercat laboral, el seu paper com a agents de canvi o la presència creixent de dife-
rents col·lectius de dones immigrades planteja a tot el sistema públic un seguit de demandes 
i necessitats que requereixen ser identificades de forma urgent. Es tracta de desenvolupar un 
enfocament de gènere en les polítiques públiques que tingui present les experiències diferents 
que viuen dones i homes immigrats.

Organitzades per l’Institut Català de les Dones i la Secretaria per a la Immigració de la Ge-
neralitat de Catalunya, aquests jornades es produeixen en el context dels treballs del Govern 
adreçats a assolir el Pacte Nacional per a la Immigració, que ha de representar un compromís 
per part dels diferents actors socials, civils, institucionals i polítics en les polítiques de gestió 
del fet migratori.
Escola Universitària d’Enginyeria Tècnica Industrial de Barcelona
Informació: http://www.gencat.net/icdona/pacteimmigracio2008.htm

Un enfocament de gènere en 
el fet migratori JORNADES DE TREBALL, 5 i 6 DE JUNY

Cada vegada hi ha més dones a la professió periodística i molt 
aviat seran majoria. No obstant això, el panorama  professio-
nal periodístic en prou feines ha canviat en dues coses fona-
mentals: els càrrecs directius segueixen en mans masculines 
i les desigualtats de tota mena que perjudiquen les dones, tal 
i com palesen els informes anuals de la professió que edita 
l’Associació de la Premsa de Madrid (APM).

L’escola d’estiu d’El Escorial, de la Universitat Complutense de 
Madrid, a instàncies de l’APM, organitza aquest curs per analit-
zar i debatre els aspectes de la professió que segueixen discri-
minant les periodistes i plantejarà solucions a les desigualtats 
de gènere que hi ha a la professió. Entre les ponents hi haurà 
responsables de mitjans que discutiran sobre la incorporació de 
la dona en els càrrecs directius.
Del 30 de juny al 4 de juliol   Més informació: www.ucm.es

La dona periodista i els problemes de gènere

El programa inclou ficcions i docu-
mentals recents o la recuperació 
de treballs com el de Larisa She-
pitko, una de les cineastes més 
importants del nou cinema soviè-
tic de la dècada dels 60 i 70, en la 
secció retrospectiva.

Del 6 al 15 de juny
Lloc: 
Filmoteca de Catalunya
Més informació: 
http://mostra.dracmagic.cat

Mostra 
Internacional de 
Films de Dones 
de Barcelona  
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l’estenedor d’idees

Per Alícia Oliver Rojo

L’ONU es va crear fa més de 60 anys i té una estruc-
tura que no es correspon a les actuals dinàmiques ni 

exigències globals, per això, el mes de febrer de 2006, el 
llavors secretari general, Kofi Annan, va anunciar la consti-
tució d’una Comissió d’Alt Nivell per la “coherència en tot el 
sistema de les Nacions Unides”, que recomanés els canvis 
necessaris en Desenvolupament, Assistència Humanitària i 
Medi Ambient. En aquesta comissió, integrada per 15 per-
sones, només 3 eren dones. Poc després, en la cinquante-
na sessió de la Comissió Jurídica i Social de la Dona (CSW) 
–Nova York, març de 2006–, els grups de dones que hi 
participaven van dirigir una Carta oberta al secretari general 
i als estats membres on criticaven la manca d’equilibri entre 
gèneres de la nova comissió, així com el fet que no es par-
lés de qüestions relatives a la igualtat de gènere. 

Gràcies a aquesta iniciativa, el secretari general va dema-
nar a la Comissió d’Alt Nivell que inclogués la transversalit-
zació de gènere. Per la seva banda, els grups de dones es 
van organitzar a l’entorn de la Campanya Global per la Refor-
ma de l’Arquitectura d’Igualtat de Gènere (GEAR en anglès) 
que està formada, en l’actualitat, per 82 ONG de 35 països 
que treballen per aconseguir un organisme independent i 
més fort dins de l’ONU que vetlli per la igualtat entre els gè-
neres, l’empoderament i els drets humans de les dones de 
tot el món. Aquesta agència independent i específicament 
per a dones ha de comptar amb els recursos necessaris per 
a que lideri aquest procés de reforma i alhora ha de poder 
assegurar l’acció transversal. 

Rachel Mayanja, assessora especial en qüestions de gène-
re de l’actual Secretari General, Ban Ki-moon, ha manifestat 

que “al ritme actual, amb un promig anual d’1,13% entre 
1998 i 2006, l’equilibri de gènere, dins de l’ONU, s’aconse-
guirà l’any 2027”. 

Nova directora d’UNIFEM
Una de les queixes que més es van sentir al llarg de la cin-
quanta-dosena sessió de la CSW (Nova York, 25 febrer a 7 
març de 2008), va ser el fet que encara no s’havia designat 
nova directora executiva d’UNIFEM, després que Noeleen 
Heyzer, última directora de l’agència, fos nomenada, el mes 
de juliol de 2007, secretària executiva de la Comissió Eco-
nòmica per a Àsia i Pacífic.

El passat mes d’abril, l’ONU anunciava que l’espanyola Inés 
Alberdi havia estat designada com a directora executiva 
d’UNIFEM. Les organitzacions de dones i la premsa espa-
nyola ens felicitàvem per aquest nomenament. No passava 
el mateix en altres llocs del planeta ja que, de les tres fina-
listes, la candidatura de l’economista índia Gita Sen, havia 
estat recolzada per nombroses xarxes i organitzacions de 
dones de tot el món i va ser votada, unànimement, per un 
comitè de selecció com la millor entre més d’un centenar 
d’aspirants. 

Des que es va fer públic aquest nomenament circulen per 
Internet i per diferents fòrums que, a l’hora de nomenar la 
nova directora, ha prevalgut el fet que Espanya és el país 
que més milions aporta al fons d’UNIFEM. En tot cas, cal 
dir que el funcionariat internacional no representa als seus 
països, sinó que  Alberdi haurà de ser lleial a la Carta de les 
Nacions Unides, de la mateixa manera que ho serà als seus 
ideals feministes. 

Sorgeix una forta demanda de les dones de dins i de fora de l’organisme 
internacional perquè es creï una agència independent i transversal

Comissions i agències  de gènere de les Nacions Unides
Fons de Desenvolupament de les Nacions Unides per a la Dona (UNIFEM); Divisió per a l’avançament de la Dona 
(DAW);Assessora Especial del Secretari General en Qüestions de Gènere i Avançament de la Dona (OSAGI); l’Institut 
Internacional d’Investigacions i Capacitació de les Nacions Unides per a la Promoció de la Dona (INSTRAW)

Representació femenina en els òrgans de representació directa de l’ONU
• 24,7% en la direcció, subsecretaria i subsecretaria adjunta
• 37,7% dels professionals 
• Dels sis principals comitès de l’Assemblea General, només un està presidit per una dona

Desequilibri entre gèneres  
a les Nacions Unides
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especials i especialistes

La música mou passions arreu del món, ja sigui des del punt de 
vista de qui s’emociona escoltant-la com d’aquella persona que 

gaudeix creant-la i punxant-la. Punxar la música? Què vol dir això? 
Discjòquei és la persona encarregada de presentar i programar 
discs a la ràdio, a la televisió o en una discoteca. Prové de l’anglès 
americà disc-jockey, i vol dir qui mena l’audició de discos com el 
genet mena el cavall. Aquest és l’ofici que ha escollit Shakira Bena-
vides, més coneguda com a dj Shakira, conjuntament amb el de la 
producció musical.

D’arrels peruanes, dj Shakira (Callao, 1968) va arribar a Catalunya 
amb només quatre anys i ràpidament es va integrar a la societat 
catalana. S’inicià en l’àmbit musical l’any 1992, però la data màgica 
és l’any 1995 quan debuta com a dj resident al Club Toque BCN, 
de Barcelona.

Shakira afirma que veure com s’omple la pista de ball gràcies a 
la feina de seleccionar i punxar els vinils és una enorme satisfacció 
que no té preu. Precisament, els empresaris que contracten els 
dj’s ho fan cercant un determinat estil per omplir el seu local amb 
una marca distintiva: música electrònica, funky, latin, lounge, jazz... 
Normalment, els dj’s cobren per sessions i una sessió acostuma a 
ser de quatre hores. El catxé de Shakira no és dels més alts, ja que 
no forma part de l’elit mundial dels discjòqueis. No creu que les 
dones en aquest camp cobrin menys que els homes, ja que, opina, 
que el barem és l’estil musical i l’experiència i no pas el sexe. La 
majoria de dj’s no compta amb contractes de treball tradicionals, 
sinó que reben un contracte per assistir unes hores a algun local 
o festival. 

Estima tant la música que des de l’any dels Jocs Olímpics barcelo-
nins és cofundadora de la botiga de col·leccionisme Wah Wah Discos 
i va experimentar com es treballa als mitjans de comunicació pre-
sentant el programa Plan B de BTV i l’espai La canción de la segunda 
luna, a Ràdio Contrabanda. Al setembre de 1997 va formar part del 
col·lectiu precursor Las dijei-esas. El seu camí en solitari com a dj 
ha recorregut clubs de Barcelona com el Moog, Zeleste, Club 22 o 
Octopussy, i ha participat en festivals com el Dr. Music Festival’98, 
el Mecal 2002 o el Festival della Creatività de Florència. 

On cal anar per escoltar a dj Shakira? “Mantinc la meva residència 

des de l’any 2000 a La sal del Varador, de Mataró, en temporada 
d’estiu. Allà en podreu veure en acció”.

L’any passat va entrar a formar part del col·lectiu Groovin’ Barcelona 
que pretén fomentar festes mensuals programant música soul, funk, 
rare grooves, latin kicks o hiphop independent.

La nota més negativa dels dj’s a casa nostra és que cada dia que 
passa tenen menys feina, ja que darrerament –complint les ordenan-
ces municipals– s’han tancat molts locals per culpa de no tenir els 
locals ben adaptats i així facilitar la contaminació acústica.

Electrònica íntima
L’any 2004, dj Shakira va apostar realment per la producció, pro-
jecte que segueix en vigor i que pren el nom de Lucius Works Here 
amb el qual practica una electrònica íntima amb aspiracions acús-
tiques que transmeten harmonia. La tardor de 2005 va lliurar un 
tema creat a mitges amb Ana Serrano per a un recopilatori ano-
menat B_top conjuntament amb músics i productors conscienciats 
amb el dilema de la pirateria.  

Alguns dels llocs que han gaudit de la seva feina musical són 
la sala Castelló, Miscelänea, Barco Naumon, El Niu, Heliogàbal, 
Convent Sant Agustí i festivals com el Femelek, Djs Contra la Fam 
i LEM.

Precisament en el Sónar 2008 que tindrà lloc des del 19 fins el 
21 de juny a la capital catalana, ella hi participarà tocant cançons 
seves del seu primer cd autoeditat a l’espai SónarDôme del Centre 
de Cultura Contemporània de Barcelona. Es podrà escoltar can-
çons com el Passeig per l’Illa de Canet, La luz sobre el espejo o 
Una hora de domingo.

Quan li comento que no es coneixen massa noms de dones dj, 
ràpidament replica: “Sí, sí que hi ha dones dj com Dj Samantha 
Walras, Dj Iana Himnia, Núria Guia, Dj Eva Brown o Dj Ginebra. Però 
és veritat que fora del nostre món potser no ens hem fet visibles”. 
Caldrà contribuir, doncs, a la visibilització de les amants del vinil 
que tenen com a objectiu comunicar sensacions a través de la 
música triada.

Shakira Benavides ho té molt clar: “La música m’envolta. Tinc 
ànima de dj i no vull deixar de punxar”. 

Shakira 
Benavides, 

una ‘dj’ que 
cavalca vinils

Per Esther Molas
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Com porta la casa?
Se’m menja el desordre. Sóc incapaç de llençar un paper. Em 
costa llençar les coses i els llibres se’m mengen. Netejo només 
allà on ho necessito, perquè en general disposo d’ajuda cada 
dia. 
Li ensenya al seu fill a fer-se el llit?
No li ho ensenyo. Jo mai me’l faig: em fa ràbia, sóc incapaç, mai 
em surt bé! Sí li dic que ordeni l’habitació. Ha col·leccionat regals 
i joguines. No sap desfer-se de res. Fins i tot guarda els jocs que 
ja no funcionen. Quan juga és caòtic i li costa molt endreçar. Deu 
ser genètic! 
Vol dir que tota la seva família és així?
No! Tinc tres germans i una germana. I la màxima de la meva 
mare era l’ordre: ho apuntava tot! Fa poc vaig trobar uns papers 
antics on havia escrit “Jorge no come si no es en el campo: 
tendremos que ir”.
Vostè ara viu sol, però com entén la convivència?
No és cap decisió, viure sol. Avui en dia tinc molt bona relació 
amb les dones amb les quals he viscut. També amb la mare del 
meu fill, que viu a São Paulo: quan podem, viatgem junts. Recent-
ment, hem anat junts a l’Antàrtida, a Xile i a l’Argentina. 
Relacions a distància?
Sempre he mantingut converses amb les dones de la meva vida: 
la meva mare, la meva primera ex –que és una gran amiga– i 
la mare del meu fill. Tot i que no comparteixo espais físics, sí 
converses i viatges. A la meva mare, com era insomne radical, 
la podia trucar a qualsevol moment del dia des de qualsevol punt 
del món. 
Com educa el seu fill?
Ens veiem cada dos mesos. Quan vaig a São Paulo acostumo a 
anar-lo a buscar  a l’escola. Aleshores, vol exhibir-me a amics i 
professors. Sempre anem al zoo junts i comentem els canvis que 
hi ha hagut. Ho fem des que era un bebè. També, de vegades, 
l’acompanyo al metge. Té pànic a les bates blanques!
El seu llegat més preuat és el coneixement?
Jo també hi aprenc: amb ell parlo en portuguès. M’explica les 
seves coses i l’última vegada que ens vam veure em va dir que 
tenia tres enamorades, que es van barallar entre sí. Li vaig dir 
“deixa-me’n una!” i es va posar seriós. Xerra i pregunta molt. 
Moltes coses que em diu, les apunto. L’altre dia em va fer una 
pregunta cosmològica: “Què va ser abans, el dia o la nit?”. Jo li 
vaig dir: “Primer la nit, perquè el sol no va existir sempre”. Té una 

edat maca per estimular-li l’observació de la natura. Fa poc li vaig 
comprar una caixeta amb lupa, perquè mirés els insectes i les 
floretes. Ara bé, el que li costa molt és parlar per telèfon.
I com porta els moments en què comparteix 
espais?
La convivència és respectar l’espai de l’altre. Per a mi, l’únic pro-
blema és el bany. Em destorba que em trenquin les rutines; per 
exemple, si trobo la pasta de dents oberta. També em destorba 
que es canviïn les coses de lloc. A casa meva, tot té el seu lloc, 
encara que estigui desordenat. I m’irrita molt quan no trobo les 
coses, perquè aleshores he de perdre el temps en trobar-les. 
Això no passa als hotels, on t’ho renoven tot. Si cau una tovallola 
mullada a terra, com a art de màgia, està seca i al seu lloc. 
Pot treballar a casa, enmig del cúmul de papers?
No treballo mai a casa, perquè no hi tinc prou espai per fer-hi 
interrupcions. Això sí que ho tenen els hotels i el museu, perquè 
disposen d’espais exteriors, per on puc passejar.
Suposo que li agrada anar de restaurant, però 
cuina, de tant en tant?
Cuinar m’agrada. Els caps de setmana! Només necessito temps. 
Vaig al mercat Galvany, a prop de casa (al carrer de Santaló, 
Barcelona), dissabte al matí. Sóc fidel a determinades parades, 
com la de l’Encarna, d’embotits, que de tota la vida coneixia la 
meva mare i que acostuma a cridar fort els noms dels clients. 
M’agrada inventar plats. Però mentre cuino, vaig fent altres co-
ses: escric, llegeixo o cuino altres coses. És un procés lent, una 
activitat de fons. Però de vegades em despisto i... tragèdia! M’ha 
passat dos cops, estant sol, afortunadament.
Renta els plats?
El rentaplats se’m va espatllar i no funciona des de fa anys. Però 
tinc pocs plats per rentar. 
Planxa de tant en tant? 
No. Faig que em planxin. A més, sempre em compro camises 
noves. Hauria de fer un gran paquet per a Càritas, perquè les 
acumulo, de la mateixa manera que em passa amb els llibres; 
sinó, vesteixo amb roba que no es planxi.
I com porta el bricolatge?
M’agrada emmarcar quadres, fer petites escultures, arreglar mo-
bles, invento làmpades: com no m’agraden les que existeixen, 
me les faig jo. Sóc un manetes! M’agrada molt anar a la ferre-
teria, tant a Barcelona com a fora. Als EUA n’hi ha algunes que 
ocupen una superfície de 4.000 metres quadrats.  

Jorge 
Wagensberg, 
director de CosmoCaixa 

  M’agrada inventar plats“ ”

Llicenciat i doctorat en Física per la Universitat de Barcelona, 
professor i autor de Nosotros y la ciencia, Ideas sobre la 
complejidad del mundo, A más cómo, menos por qué i La 
rebelión de las formas, Jorge Wagensberg (1948) suspendria 
com a home de fer feines. Actualment no conviu amb ningú, 
tot i que sí que tendeix a compartir llargues converses, refle-
xions, viatges per tot el planeta i pel món de les idees amb 
les persones que estima. La seva relació amb elles té molt 
a veure amb l’obertura de fronteres mentals, psicològiques i 
científiques, lluny de tota preocupació sobre com es fa el llit 
o quan es neteja la cuina. A Sâo Paulo (Brasil) hi té un fill de 6 
anys, a qui li regala cada cop que el veu el seu interès per la 
natura i pel cosmos. “Jugant –diu– és caòtic: deu ser genètic, 
perquè a ell li costa tant desfer-se de les joguines, com a mi 
dels llibres!”. Text Aurora Antón   Fotografia Pilar Aymerich



Vostè mateix es fa l’esmorzar?
Sí, té verd. Quan m’aixeco me’n faig una tetera sencera i 
dues torradetes amb oli. 
Quant costa un litre de llet? 
No en bec mai. 
Un truc per netejar vidres? 
Utilitzar els líquids especials: antiestàtics.
Un plat que li agradi cuinar.
Fetges de pollastre amb all i julivert. 
Mercat o supermercat? 
Mercat.

Recicla? 
Sí, classifico els residus, els separo. 
Com manté l’armari ordenat? 
No està massa ordenat. Però faig grans grups: camises, 
vestits, roba interior...
Els mitjons se’ls compra? 
Sí, negres i de fil. 
Quina és la millor manera de ser un bon home 
de casa? 
Jo sóc un bon home d’hotel!

Qüestionari domèstic:
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